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Milli Məclis Avropa 
Parlamentinin qərəzli 
qətnaməsinə cavab 
bəyanatı qəbul edib. 
Bəyanatda deyilir ki, 
Azərbaycan avropalı 
parlamentarilərin 
ölkəmizi hədəf 
alan bu hərəkətini 
şiddətlə qınayır. 

BMT missiyasının 
Qarabağ regionuna 
səfəri Prezident 
İlham Əliyevlə 
ABŞ dövlət katibi 
arasında baş 
tutan telefon 
danışığından sonra 
reallaşıb.

Pənah Abbasov: “Ali təhsil 
zamanı öyrəndiklərimizin 
karyerada rolunu 
mən 20-30 faiz kimi 
qiymətləndirərdim. 
Qalanı öz üzərində 
işləməkdir. Şirkətlər də 
işə qəbulda əsas buna 
baxırlar”

Aya səyahət edən 
vaxt Qarabağın 
qoxusunu hiss 
edirsən. Ayı 
gözəlləşdirən xarı 
bülbüllər göz oxşayır, 
Yer kürəsi üzərindəki 
Azərbaycan bayrağı 
qürurlandırır. 

Yerli ayaqqabı istehsalı 
sahəsində ciddi azalma 
qeydə alınıb. Ekspertlər 
bildirirlər ki, bunun əsas 
səbəbi istehlakçıların 
daha çox xarici 
məhsullara üstünlük 
verməsi və onlayn 
ticarətin genişlənməsidir.

Artıq bir müddətdir 
ki, Azərbaycanda 
yeni ov mövsümü 
başlayıb. Nə qədər 
yazılsa, xəbərdarlıq 
edilsə, təbliğat 
aparılsa da, yenə 
qanunsuz ov 
edənlərə rast gəlinir. 

MILLI MƏCLISDƏN 
AVROPA 
PARLAMENTINƏ CAVAB

BMT 
MISSIYASININ 
TƏRS ŞILLƏSI

“MASTERCARD”DA 
MALIYYƏÇI IŞLƏYƏN 
AZƏRBAYCANLI

NASA-DAN TƏKLIF 
ALAN AZƏRBAYCAN 
LAYIHƏSI

YERLI AYAQQABI 
ISTEHSALI 
TƏHLÜKƏDƏ

OV MÖVSÜMÜ 
BAŞLADI, 
YENILIKLƏR NƏDIR?
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Yaxşı 
ki, pis 

başlamayıblar

Keçəlliyə son 
qoymağın 

müasir yolu

POS-terminalları 
azaldan 

səbəblər

Biganə qalmamalı, 
amma təkid də 
etməməlidir! 

Korsikada 
narazılıq 

artır 

Separatçı rejim rəhbərlərinin həbsi bir çoxları üçün gözlənilməz 
olub. Hətta özləri belə, Azərbaycanın hansısa qüvvələrdən 
çəkinərək onlara Xankəndini rahat şəkildə tərk etmələrinə 

şərait yaradacağı qənaətində idilər. Lakin Arayik başda olmaqla 
xunta rejiminin keçmiş başçıları bir məqamı unudublar. 

Azərbaycanın ali rəhbərliyinin səsləndirdiyi hər söz reallaşır. 
SƏHIFƏ 4-DƏ

Təbii ki, Ruben Vardanyanla başlayan 
həbslər dalğasının pik nöqtəsi Arayik 
Arutyunyanın saxlanılması idi. Məhz bu 
şəxs Azərbaycana qarşı çoxsaylı müharibə 
cinayətlərinin əsas təşəbbüskarıdır. Hərbi 
əməliyyatlar zonasından 100 kilometr 
aralıda yerləşən Gəncədə ballistik raket 
zərbələri ilə törədilən terror aktının 
birbaşa əmrini də Arutyunyan verib. Üç il 
əvvəl bu hücumla bağlı kamera qarşısında 
Azərbaycanı “hədələyən”, özündən əmin 
görünən terrorçu qısa müddət sonra ədalət 
məhkəməsində cavab verəcəyini gözləmirdi. 

Azərbaycan ölkəmizə qarşı silahı yerə 
qoyaraq təslim olan minlərlə qanunsuz 
silahlı birləşmə üzvünü bağışladı. Bu, 
Azərbaycanın dünyaya humanizm dərsi idi. 
Daha sonra isə Arayik Arutyunyan, Ruben 
Vardanyan başda olmaqla dövlətimizə qarşı 
bəşəri cinayət törədənlər həbs edilərək 
ədalət mühakiməsinə təslim edildilər. Bu isə 
ölkəmizin dünyaya hüquq, ədalət dərsi idi. 
İndi bu siyahının tamamlanması üçün sadəcə 
iki ad çatışmır - Sarqsyan və Koçaryan. 
Onların da ədalət məhkəməsində cavab 
verəcəkləri gün uzaqda deyil.

PIK NÖQTƏ ARAYIKIN SAXLANILMASI OLDU

AZƏRBAYCANIN DÜNYAYA HÜQUQ DƏRSI

Azərbaycan bu dəfə də beynəlxalq hüququn tələblərini özü yerinə yetirdi. Arayik 
Arutyunyan başda olmaqla separatçı rejimin keçmiş “rəhbərləri” saxlanılaraq 

Bakıya gətirildilər. İndi onlar həbsxanada məhkəmələrini gözləyirlər.  

CINAYƏTKAR ƏMƏLLƏRINƏ GÖRƏ BAKIDA CAVAB VERƏCƏKLƏR

ƏDALƏTDƏN QAÇA BILMƏDILƏR

Prezident İlham Əliyevin görüşdən 
imtinasının arqumentləşdirilmiş və 
məntiqli addım olduğu dərhal büruzə 
verildi. Avropa İttifaqı Şurasının 
prezidenti Şarl Mişel Azərbaycan və 
Ermənistan liderlərini oktyabrın sonunda 
danışıqlar üçün Brüsselə dəvət etdi. 

Azərbaycanın haqlı tələbinə nail olduğu 
artıq indidən məlumdur. Birincisi, 
liderlərin görüşü yenidən əvvəlki ədalətli 
formatına qayıdır, yəni müzakirələr 
yalnız Aİ-nin moderatorluğu ilə 
aparılacaq. Əks halda danışıqlara 
Türkiyə də qoşulmalıdır...

Azərbaycan Qranada 
görüşündən imtina 

etməklə bir daha 
güc mərkəzlərinin 

milli maraqlarımıza 
zidd kaprizləri 

ilə hesablaşmaq 
məcburiyyətində 

qalan dövlət 
olmadığını 

nümayiş etdirdi. SƏHIFƏ 3-də

www.kaspi.az

BAKI HƏBSXANALARINI “BƏZƏYƏN” CANILƏR

ARQUMENTLƏSDIRILMIS 
VƏ MƏNTIQLI ADDIM

TƏMIN EDIRIK
ƏDALƏTI OZUMUZ



Prezident İlham 
Əliyev oktyabrın 
6-da Ümumdünya 

Səhiyyə Təşkilatının 
Avropa üzrə regional 
direktoru Hans Henri 
Klugeni qəbul edib. 
AZƏRTAC xəbər verir 
ki, Hans Henri Kluge 
qlobal səhiyyə liderliyi 
sahəsində Azərbaycanın, 
şəxsən Prezident İlham 
Əliyevin Qoşulmama 
Hərəkatının sədri 
kimi həyata keçirdiyi 
fəaliyyətin çox yüksək 
qiymətləndirildiyini qeyd 
edib. O, Qoşulmama 
Hərəkatının sədri 
kimi Prezident İlham 
Əliyevin təşəbbüsü ilə 
Qoşulmama Hərəkatının 
Təmas Qrupunun 
2020-ci ilin mayında 
koronavirusla mübarizəyə 
həsr olunmuş “COVID-
19-a qarşı birlikdəyik” 
mövzusunda onlayn Zirvə 
görüşünün keçirilməsinə, 
Azərbaycanın 

vaksinlərin ədalətli, 
bərabər bölgüsünə dair 
qətnamənin təşəbbüskarı 
olmasına və həyata 
keçirdiyi fəaliyyətə görə 
minnətdarlığını bildirib. 
Hans Henri Klugen 
Azərbaycanın pandemiya 
dövründə 80-dən artıq 
ölkəyə dəstək göstərdiyini 
qeyd edib, ölkəmizin 
Qoşulmama Hərəkatı 
çərçivəsində yaratdığı 
COVID-19-a qarşı 
mübarizə üzrə məlumat 
bazası sisteminin çox 
səmərəli olduğunu 
və Davamlı İnkişaf 
Məqsədlərinin həyata 
keçirilməsinə böyük töhfə 
verdiyini deyib.

QARABAĞ BÖLGƏSINDƏKI 
VƏZIYYƏTLƏ BAĞLI FIKIR 
MÜBADILƏSI APARILIB

Söhbət zamanı 
Azərbaycanın Qarabağ 

bölgəsindəki 
vəziyyətlə 

bağlı 

fikir mübadiləsi aparılıb.
Hans Henri Kluge 

BMT-nin rezident 
əlaqələndirici ofisinin 
və ÜST-ün Bakı ofisinin 
nümayəndələrinin də 
daxil olduğu missiyanın 
Azərbaycanın Qarabağ 
bölgəsinə həyata 
keçirdiyi səfərinin yüksək 
qiymətləndirildiyini 
diqqətə çatdırıb.

Prezident İlham 
Əliyev COVID-19-a 
qarşı mübarizədə 
ÜST-ün ölkəmizə 
göstərdiyi dəstəyi 
yüksək qiymətləndirib, 
Azərbaycanın Qoşulmama 
Hərəkatının sədri kimi 
80-dən artıq ölkəyə 
yardım etməsindən, 
Qoşulmama Hərəkatı 
çərçivəsində COVID-
19-a qarşı mübarizə 
üzrə məlumat bazası 
sistemi yaradılmasından 
və vaksin həmrəyliyi 
ilə bağlı səylərimizdən 
danışıb.

SOCAR Türkiyəyə 
18 milyard dollar 
investisiya yatırıb

Azərbaycan Dövlət Neft Şirkəti 
(SOCAR) son 15 ildə tərəfdaşları 
ilə birgə Türkiyə iqtisadiyyatına 
18 milyard ABŞ dolları həcmində 
investisiya qoyub. “Report” 
xəbər verir ki, bunu SOCAR-
ın Türkiyədəki törəməsi olan 
“SOCAR Turkey” şirkətinin 
baş icraçı direktoru vəzifəsini 
icra edən Elçin İbadov Türkiyə 
mətbuatına müsahibəsində deyib.

Onun sözlərinə görə, bununla 
da SOCAR Türkiyənin ən böyük 
birbaşa xarici investoru və eyni 
zamanda Türkiyənin ən böyük 
inteqrasiya olunmuş sənaye 
qrupudur: “Dünyanın ən köklü 
enerji şirkətlərindən biri olan 
SOCAR 2008-ci ildə Özəlləşdirmə 
İdarəsindən “Petkim”in 
səhmlərinin 51%-ni alması ilə 
Türkiyədə fəaliyyətə başladıq. 
Bu müddətdə sərmayələrimiz 
və istehsalımız heç bir ləngimə 
olmadan davam edib”.

E.İbadov qeyd edib ki, 
“SOCAR Turkey” Türkiyəyə 
iqtisadi fayda ilə yanaşı 
məşğulluğa və cəmiyyətə 
töhfə vermək baxımından da 
mühüm işlər görüb: “Hazırda 
təxminən 5,4 min işçimiz var. 
Ümumilikdə ekosistemimizlə 100 
mindən çox insanı əhatə edirik. 
Təmin etdiyimiz məşğulluq və 
verdiyimiz faydalarla Türkiyənin 
ayrılmaz bir hissəsi kimi 
çalışırıq”.

Şirkətin baş icraçı direktoru 
bildirib ki, qrupa daxil olan, 150 
milyon ABŞ dolları sərmayə ilə 
yaradılan “SOCAR Storage” Ege 
bölgəsinin ən böyük saxlanc 
anbarıdır.

“Hazırda “Petkim”in daxilində 
51 meqavat gücündə külək 
elektrik stansiyası “Petkim RES” 
də fəaliyyət göstərir. Bundan 
başqa, əsas iş sahəmiz olan emal, 
neft-kimya və təbii qazdan başqa, 
420 milyon ABŞ dolları sərmayə 
ilə inşa edilən Ege bölgəsinin ən 
böyük terminalı olan “SOCAR 
Terminal”, daşınmaz əmlak 
sektorunda fəaliyyət göstərən 
“SOCAR Gayrimenkul”, Trans-
Anadolu Boru Kəmərinin 
(TANAP) keçdiyi ərazilərdə xətlər 
çəkdiyimiz “SOCAR Fiber” və 
telekommunikasiya şirkətimiz 
“Millenicom” var. Son vaxtlar 
aktivlərimizin səmərəliliyinin 
artırılmasına, davamlı gəlirliliyin 
təmin edilməsinə və rəqəmsal 
transformasiyaya xüsusi diqqət 
yetiririk”, - E.İbadov əlavə edib.
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TIBBI HEYƏT 
XANKƏNDIDƏ YERLI 

ƏHALIYƏ XIDMƏTLƏR 
GÖSTƏRIR

Prezident İlham 
Əliyev bildirib 

ki, Azərbaycanın 
Qarabağ 

bölgəsində yerli 
əhali arasında 

təşviş yaradan və 
onları Ermənistana 

köçməyə məcbur 
edən qondarma 

rejim olub. 
Dövlət başçısı 

ərazidə mühüm 
infrastruktur 

obyektlərinin, eləcə 
də tarixi, dini və 

mədəni abidələrin 
polis tərəfindən 

mühafizə 
olunduğunu 

bildirib.

Dövlətimizin başçısı 
Azərbaycanın milli, regional və 
beynəlxalq səviyyədə yardım 
proqramlarını həyata keçirdiyini 
vurğulayıb.

Prezident İlham Əliyev 
Azərbaycanın Qarabağ 
bölgəsindəki vəziyyətlə bağlı 
bildirib ki, Qarabağda yerli əhali 
arasında təşviş yaradan və onları 
Ermənistana köçməyə məcbur 
edən məhz qondarma rejim olub.

Dövlətimizin başçısı 
vurğuladı ki, “Laçın” dövlət 
sərhəd-buraxılış məntəqəsinin 
yaradılmasından etibarən 
Azərbaycan tərəfindən 
Beynəlxalq Qırmızı Xaç Komitəsi 
vasitəsilə tibbi təxliyələrin təşkili 
prosesinə dəstək göstərilib.

Prezident İlham Əliyev 
Xankəndidə yanacaq 
stansiyasında baş vermiş 
partlayışdan sonra Azərbaycan 
yanğınsöndürənlərinin bu 
yanğının qarşısını aldığını, 
zərərçəkmiş insanlara 
dəstək göstərildiyini, hazırda 
Azərbaycanın tibbi heyətinin 
Xankəndidə yerli əhaliyə 
xidmətlər göstərdiyini diqqətə 
çatdırıb.

ƏHALININ QEYDIYYATA ALINMASI PROSESI BAŞLAYIBƏHALININ QEYDIYYATA ALINMASI PROSESI BAŞLAYIB

BMT nümayəndələri BMT nümayəndələri 
Qarabağa səfər Qarabağa səfər 

edəcəklər edəcəklər 

Prezident Dövlət Miqrasiya 
Xidmətinin, Əmək və Əhalinin 
Sosial Müdafiə Nazirliyinin 
nümayəndələrinin yerlərdə xidmət 
göstərdiklərini, əhalinin qeydiyyata 
alınması prosesinin başlandığını, 
bunun üçün ayrıca portalın fəaliyyət 
göstərdiyini bildirib, gündəlik 
ehtiyacların ödənilməsi və qida 
təchizatı üçün aidiyyəti qurumların 

yerində xidmət apardıqlarını deyib.
Dövlət başçısı ərazidə mühüm 

infrastruktur obyektlərinin, 
eləcə də tarixi, dini və mədəni 
abidələrin polis tərəfindən mühafizə 
olunduğunu, elektrik təchizatının 
həyata keçirildiyini bildirib. 
Prezident İlham Əliyev vurğulayıb 
ki, bütün bunlar Qarabağın erməni 
sakinlərinin reinteqrasiyası 

proqramının hazır olmasının və 
həyata keçirilməsinin göstəricisidir.

Görüşdə yaxın vaxtlarda 
BMT-nin Azərbaycanda rezident 
əlaqələndirici ofisinin təşkilatın 
aidiyyəti ixtisaslaşmış qurumlarının 
nümayəndələri ilə birlikdə ərazilərə 
yenidən səfər edəcəkləri diqqətə 
çatdırılıb, ölkəmizin bu prosesi 
dəstəklədiyi qeyd olunub. 

BMT nümayəndələri BMT nümayəndələri 
Qarabağa səfər Qarabağa səfər 

edəcəklər edəcəklər 
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Prezident İlham Əliyevin oktyabrın 5-də 
İspaniyanın Qranada şəhərində keçirilməli 
olan beştərəfli görüşdən (Azərbaycan, 

Ermənistan, Avropa İttifaqı, Fransa və 
Almaniya) imtinası özlərini vasitəçi qismində 
təqdim edən tərəflərin konstruktivlikdən uzaq 
davranışlarına effektiv cavab oldu. Fransa, 
ardınca isə Almaniyanın kontinental Avropanın 
iqtisadi və siyasi liderləri statusundan istifadə 
edərək Azərbaycana təzyiq cəhdləri nəticəsiz 
qaldı. Azərbaycan bir daha güc mərkəzlərinin 
milli maraqlarımıza zidd kaprizləri ilə 
hesablaşmaq məcburiyyətində qalan dövlət 
olmadığını nümayiş etdirdi. Bu reallığı Qərbdə 
nə qədər tez qəbul etsələr, himayə etdikləri 
Ermənistana bir o qədər kömək etmiş olarlar. 
Görünür, Makron Fransası və Merkeldən fərqli 
olaraq Şolts Almaniyası nə son 30 ildən, nə 
də xüsusilə 2020-ci ildən bu yana baş verən 
dəyişikliklərdən lazımi dərsi çıxara bilməyiblər.

AZƏRBAYCAN HAQLI TƏLƏBININ 
ICRASINA NAIL OLDU 

Dövlət başçısının görüşdən imtinasının 
arqumentləşdirilmiş və məntiqli addım olduğu 
dərhal büruzə verildi. Avropa İttifaqı Şurasının 
prezidenti Şarl Mişel Azərbaycan və Ermənistan 
liderlərini oktyabrın sonunda danışıqlar üçün 
Brüsselə dəvət etdi. Qranada sammitində 
az qala təşkilatçıların texniki heyəti ilə də 
görüşmək üçün qapı-qapı gəzən Ermənistanın 
baş nazirindən fərqli olaraq, Bakıda tələsik 
qərarlar verməyi sevmirlər. Mişelin dəvəti həm 
Qranadada, həm də görüş ərəfəsində onun 
verdiyi gözlənilməz və qeyri-adekvat bəyanatları 
da nəzərə alınmaqla ciddi analiz ediləcək. Ancaq 
Azərbaycanın haqlı tələbinə nail olduğu artıq 
indidən məlumdur. Birincisi, liderlərin görüşü 
yenidən əvvəlki ədalətli formatına qayıdır, yəni 
müzakirələr yalnız Aİ-nin moderatorluğu ilə 
aparılacaq. Əks halda danışıqlara Türkiyə də 
qoşulmalıdır. İkincisi, Fransa və Almaniyanın 
eqosentrik siyasəti Azərbaycanla keçmir və onlar 
bunu qəbul etməyə məcburdurlar. 

Prezident İlham Əliyevin imtinasından dərhal 
sonra köməkçisi Hikmət Hacıyevin Bakının 
“beşli” formatda deyil, müzakirələrin Mişelin 
vasitəçiliyi çərçivələrinə qayıtması təqdirində 
görüşlərə razılıq verəcəyini bildirməsi Makron-
Şolts cütlüyü üçün tərs şillə oldu. Avropanın 
bu tələblə dərhal razılaşması və Makronun 
sonradan “biz istəyirik yaxşı olsun” məzmunlu 
bəyanatı düşdükləri pat vəziyyətindən çıxış cəhdi 
kimi dəyərləndirilməlidir. Sammitin gedişatında 
Şoltsun Prezident İlham Əliyevə zəng etməsi isə 
“mənlik deyil, Makronun işləridir” üzrxahlığı idi. Tel: (+994 55) 457-02-03 / (+994 77) 447-47-17                             E-mail: kaspiqazeti@kaspi.az 

BURADA SİZİN
REKLAMINIZ OLA BİLƏR

Azərbaycan 
Qranadada 
planlaşdırılan 
görüşdən imtina 
etməklə bir daha 
güc mərkəzlərinin 
milli maraqlarımıza 
zidd kaprizləri 
ilə hesablaşmaq 
məcburiyyətində 
qalan dövlət 
olmadığını nümayiş 
etdirdi. Bu reallığı 
Qərbdə nə qədər tez 
qəbul etsələr, himayə 
etdikləri Ermənistana 
bir o qədər kömək 

etmiş olarlar.

RÜSTƏM QARAXANLI

Ermənistan 
fransızların 
özünəməxsus 
eqoizminin 
bəlasına düşüb. 
Müstəmləkələri 
ilə yuxarıdan 
aşağı 
davranışlara 
adət etmiş Paris 
hələ də anlamır 
ki, Azərbaycan 
onun əsrlərlə 
taladığı Afrika 
ölkələrindən deyil. Bu gün rəsmi Bakı nəinki 
Parisə etiraz etmək, hətta fransızların onillər 
boyu müstəmləkələrində törətdiyi cinayətlərə 
görə beynəlxalq ictimaiyyət qarşısında cavab 
verməli olduğunu ən yüksək tribunalardan 
tələb formasında səsləndirmək iqtidarında 
olan yetkin dövlətdir. Azərbaycanın sabit 
xarici siyasət kursu, ciddi müttəfiqləri var 
və ona qarşı hər hansı təzyiq cəhdləri daha 
tutarlı əks-cavaba səbəb olur. Həm Fransa, 
həm də Almaniya Türkiyənin görüşdə 
iştirak etməsindən nə qədər çəkindiklərini 
göstərməklə acizliklərini büruzə vermiş 
oldular. Çünki onlar Ermənistanı tapdağa 
çevirməklə geosiyasi hədəfllərini güdürlərsə, 
Türkiyə-Azərbaycan müttəfiqliyi anlamaq 
iqtidarında olmadıqları tarix və reallıqlar 
üzərində qurulub. 

FRANSA LIDERLƏRININ 
AZƏRBAYCANA QARŞI AÇIQ QƏRƏZI

Fransa liderlərinin Azərbaycana qarşı 
açıq qərəzi, Parisin İrəvanı silahlandırmaq 
perspektivi, bu avantüraya qəflətən 
Almaniyanın da qatılmasının hesablanmış, 
amma sonadək hesablanmamış geosiyasi 

hədəfləri var. 
Bir tərəfdən 
Rusiyanın 
zəiflədilmə-
sindən istifadə 
edib regionda 
möhkəm-
lənmək, digər 
tərəfdən 
isə bölgədə 
ənənəvi və 
daha təsirli 
rıçaqlara malik 
anqlosaks 

istiqamətinə şərik çıxmaq cəhdi. Görünür, 
nə Makron, nə də Şolts geosiyasi 
seysmikliyi hansı dərəcədə təhlükəli həddə 
çatdırdıqlarının və bunun Ermənistana 
nələrin hesabına başa gələcəyinin 
məsuliyyətini dərk etməyiblər. 

Qranada görüşü ilə eyni vaxtda Avropa 
Parlamentində Azərbaycana qarşı qərəzli 
və eyni zamanda macəraçı qətnamənin 
qəbuluna da eyni kontekstdən yanaşmaq 
lazımdır. Hətta tarixlərin eyni günə, eyni 
saata “təsadüf” etməsi “qoca qitə”nin 
Bakıya qarşı təzyiq kampaniyasının 
mərkəzləşdirilmiş proses olduğunu göstərir. 
Prezident İlham Əliyevin İspaniyaya 
getməməsi Makronla Şoltsu seytnot 
durumla baş-başa qalmağa məcbur etdi. 
Dördtərəfli görüşdən sonra imzalanmış 
sənəd, Nikol Paşinyanın artıq neçənci 
dəfədir Azərbaycanın sahəsi konkret 
rəqəmlərlə əks olunmuş ərazi bütövlüyünü 
tanıması avropalı aktorların tamaşaçısız, 
özlərinin musiqi ifa edib, özlərinin rəqs 
etməsinə bənzədi. Yeri gəlmişkən, “Qarabağ 
ermənilərinin hüquqları” tələbi də 
Qranadada buxarlanmış oldu.

ERMƏNISTAN FRANSIZLARIN ÖZÜNƏMƏXSUS 
EQOIZMININ BƏLASINA DÜŞÜB
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ARQUMENTLƏSDIRILMISARQUMENTLƏSDIRILMIS  
VƏ MƏNTIQLI ADDIMVƏ MƏNTIQLI ADDIM

BERLINI ARZUOLUNMAZ 
KAMPANIYADA 
GÖRMƏK ACI 
TƏƏSSÜRAT YARADIR

Rəsmi Bakının xarici 
siyasəti özünün elə bir 
effektivlik həddinə çatıb 
ki, atılan addım nəticəsini 
dərhal göstərir. Prezidentin 
kəskin demarşı ordumuzun 
son antiterror tədbirlərinin 
diplomatik formasıdır. 
Konkret, sərt, operativ və 
dərhal nəticə verəcək hədəfə 
yönəlik. Ermənistan kimi 
qeyri-səmimi və qeyri-ciddi 
dövlətlə 30 ilə yaxın aparılan 
danışıqlar Azərbaycan 
diplomatiyasına reallığa fərqli 
yöndən baxmaq bacarığını 
aşılayıb. Təəssüf ki, bu 
ciddiyyətini itirmiş siyasi 
yığnağa özünü Almaniya da 
pərçimləyib. Aramızda olan 
pozitiv dinamika baxımından 
rəsmi Berlini arzuolunmaz 
kampaniyada görmək acı 
təəssürat yaradır. 

Prezident İlham Əliyev 
ötən ilin son günündə 
xalqa müraciətində 2023-
cü ilin Ermənistan üçün 
şans baxımından axırıncı 
müddət olduğunu demişdi. 
Bu ilin avqust ayında 
İrəvanın bu xəbərdarlıqdan 
nəticə çıxarmadığı aydın 
görünməyə başladı. Nəticəsi 
isə ildırım sürətli antiterror 
tədbirləri oldu. Yekun 
mənzərə ortadadır. Həm 
döyüş meydanında, həm 
diplomatiya masasında. 
Azərbaycan öz ərazi 
bütövlüyünü tam bərpa 
edib. Qarşımızda duran 
hədəflər başqadır, şəhər və 
kəndlərimiz yenidən tikilməli, 
əhalimiz yurduna dönməlidir. 
Yekun sülh müqaviləsi bu 
gün Ermənistanın ehtiyacıdır. 
Sərhədlərin qeyri-müəyyən 
qalması İrəvandakılar 
üçün başağrısı olmalıdır. 
Azərbaycan hədəflərinə nail 
olub. Minimum hədəflərinə...



Diqqəti cəlb edən ikinci 
bir məqam ondan ibarətdir 

ki, dünyada uzun illər davam 
edən hərbi toqquşmalardan 
sonra bu sayda separatçı 
və hərbi cinayətkarın 
eyni anda saxlanılaraq 
məsuliyyətə cəlb edilməsi bir 
ilkdir. Yalnız İkinci Dünya 

müharibəsindən sonra 
alman faşistləri törətdikləri 

bəşəri cinayətlərə 
görə Nürnberq 

məhkəməsində cavab 
vermişdilər. Lakin 

bu iki proses 
arasında ciddi 

fərq möv-
cuddur. 

Nürnberq 
prosesinə 
dünyanın 
ən güclü 
dövlət-
lərinin 
rəh-
bərlik 

etdiyi onlarla ölkə birgə 
şəkildə nail olmuşdu. Lakin 
Qarabağda 30 ildən artıq 
müddətdə minlərlə dinc 
sakinin amansız qətlinə rəvac 
verən, separatizm, transmilli 
cinayətlər, soyqırımılar, 
etnik təmizləmə kimi ən 
ağır əməlləri törədənləri 
Azərbaycan bir günlük 
əməliyyatla ədalət məhkəməsi 
qarşısına çıxarmağa nail oldu.

Vətən müharibəsində 
olduğu kimi, Bakı bu dəfə 
də beynəlxalq hüququn 
tələblərini özü yerinə yetirdi. 
Arayik başda olmaqla xunta 
rejiminin keçmiş “rəhbərləri” 
illərlə sadaladığımız cinayət 
əməllərinə görə beynəlxalq 
axtarışa verilmişdi. Lakin çox 
rahat şəkildə xarici səfərlərə 
gedir, Azərbaycanın suveren 
ərazilərində separatizmin 
dəstəklənməsi üçün 
dövlətimizə qarşı aparılan 
kampaniyalarda yaxından 

iştirak edirdilər. Azərbaycanın 
onların həbsi tələbi isə 
sanki eşidilmirdi. Eynilə 
BMT qətnamələri ilə bağlı 
tələblərimiz kimi... Bu dəfə 
də beynəlxalq ədaləti özümüz 
təmin etdik.  

HƏBS OLUNAN 
SEPARATÇILARI HEÇ KIM 
DƏSTƏKLƏMƏDI

Bu prosesdə diqqəti 
cəlb edən digər bir məqam 
isə separatçıların həbsinə 
beynəlxalq reaksiya idi. İşğal 
illərində xunta başçılarını 
gülərək qarşılayan, onlara 
erməni lobbisinin göstərişi 
ilə “prezident”, “nazir” 
statusunda yanaşan 
siyasətçilərin heç biri indi 
onları müdafiə etmir, ən 
yaxşı halda isə susurlar. 
Əslində belə də olmalıdır. 
Çünki saxlanılanların hər biri 
bəşəri cinayətlərdə ittiham 
olunur. 
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Azərbaycan bu 
dəfə də beynəlxalq 
hüququn tələblərini 
özü yerinə yetirdi. 
Arayik Arutyunyan 
başda olmaqla 
separatçı rejimin 
keçmiş “rəhbərləri” 
saxlanılaraq Bakıya 
gətirildilər. Vaxtilə 
suveren ərazilərimizdə 
cinayətlər törədib, 
təmtəraqlı həyat 
sürənlər indi Bakı 
həbsxanalarında 
törətdikləri əməllərə 
görə cavab verəcəkləri 
məhkəmələri 

gözləyirlər.  

AZAD ƏLIYEV
azad.eliyev@kaspi.az AZƏRBAYCAN SON 70 ILDƏ BIR ILK YAŞATDIAZƏRBAYCAN SON 70 ILDƏ BIR ILK YAŞATDI

Bu cinayətlər 
təkzibedilməz faktlarla sübut 
olunub. Hətta Ermənistan 
rəhbərliyi və əhalisi belə 
hərbi cinayətkarların 
“müdafiəsinə” qalxmır. 
Bu faktı Rusiya Prezidenti 
Vadimir Putin də Valdaydakı 
son çıxışında etiraf edib. 
“Qarabağın keçmiş 
“liderlərini” Ermənistanda 
da görmək istəmirlər”, - o 
deyib. Maraqlı cəhət odur 
ki, həbs edilənlərin illərlə 
əsas dayağı sayılan erməni 
lobbisi də passivlik nümayiş 
etdirir. Sanki onlardan üz 
döndərib. Səbəb də bəllidir. 
İşğal illərində separatizmə 

dəstək üçün ayrılan yüz 
milyonlarla vəsait bu şəxslər 
tərəfindən oğurlanıb. Onların 
həbsi bir çox ermənipərəst 
siyasətçi üçün “Pandorra 
qutusu”na bənzəyir. İstintaq 
müddətində anti-Azərbaycan 
təbliğatı ilə bağlı açılacaq 
sirlər indi onların üzərində 
“Domokl qılıncı” kimi asılı 
vəziyyətdədir.   

BU, ÖLKƏMIZIN DÜNYAYA 
HÜQUQ DƏRSI IDI

Bəli, Azərbaycan söz 
verdiyi kimi ölkəmizə qarşı 
silahı yerə qoyaraq təslim 
olan minlərlə qanunsuz silahlı 
birləşmə üzvünü bağışladı. 

Onların ərazilərimizi sərbəst 
tərk etməsinə şərait yaratdı. 
Bu, Azərbaycanın dünyaya 
humanizm dərsi idi. Daha 
sonra isə Arayik Arutyunyan, 
Ruben Vardanyan başda 
olmaqla dövlətimizə qarşı 
bəşəri cinayət törədənlər 
həbs edilərək ədalət 
mühakiməsinə təslim 
edildilər. Bu isə ölkəmizin 
dünyaya hüquq, ədalət 
dərsi idi. İndi bu siyahının 
tamamlanması üçün sadəcə 
iki ad çatışmır - Serj Sarqsyan 
və Robert Koçaryan. Onların 
da Azərbaycanın ədalət 
məhkəməsində cavab 
verəcəkləri gün uzaqda deyil. 

“ONLARI ERMƏNISTANDA DA GÖRMƏK ISTƏMIRLƏR”

Bir neçə gün 
əvvəl Qarabağda 
separatçıların 

keçmiş “prezidenti” Arayik 
Arutyunyan saxlanılaraq 
Bakıya gətirilib. 
Məsuliyyətə cəlb edilənlər 
arasında xunta rejiminə 
rəhbərlik etmiş Arkadi 
Qukasyan (1997-2007) 
və Bako Saakyan (2007-
2020), “Daşnakasutyun” 
partiyasının “Qarabağ 
təmsilçisi” və separatçı 
rejimin keçmiş “parlament 
sədri” David İşxanyan 
da var. Bundan əvvəl isə 
Qarabağdakı separatçı 
qurumun təmsilçilərindən 
olan Lyova Mnatsakanyan 
və Davit Babayan, Ruben 
Vardanyan da hüquq-
mühafizə orqanlarımız 
tərəfindən həbs 
edilmişdilər. 

 
BAKI HƏBSXANALARINI 
“BƏZƏYƏN” CANILƏR

Təbii ki, Ruben 
Vardanyanla başlayan 
həbslər dalğasının 
pik nöqtəsi Arayik 
Arutyunyanın saxlanılması 
idi. Məhz bu şəxs 
Azərbaycana qarşı çoxsaylı 
müharibə cinayətlərinin 
əsas təşəbbüskarıdır. Hərbi 
əməliyyatlar zonasından 
100 kilometr aralıda 
yerləşən Gəncə şəhərində 
ballistik raket zərbələri 
ilə törədilən terror 
aktının birbaşa əmrini 
də Arutyunyan verib. 
Üç il əvvəl bu hücumla 
bağlı kamera qarşısında 
Azərbaycanı “hədələyən”, 
özündən əmin görünən 
terrorçu qısa müddət sonra 
ədalət məhkəməsində 

cavab verəcəyini 
gözləmirdi. Artıq 
hüquqi prosedur 
başlayıb. 
Vaxtilə 
Azərbaycanın 
suveren 
ərazilərində 
separatizm 
ocağı 
yaradaraq 
təmtəraqlı 
həyat 
sürənlər indi 
Bakı həbsxa-
nalarında 
törətdikləri 
əmələ görə 
cavab verməyi 
gözləyirlər.  

BIR ÇOXLARI ÜÇÜN 
GÖZLƏNILMƏZ OLAN 
REALLIQ

Bu həbslər dalğasını 
fərqləndirən bir çox 
mühüm məqamlar 
mövcuddur. Öncə ondan 
başlayaq ki, separatçı rejim 
rəhbərlərinin həbsi bir 
çoxları üçün gözlənilməz 
olub. Hətta özləri belə, 
Azərbaycanın hansısa 
qüvvələrdən çəkinərək 
onlara Xankəndini rahat 
şəkildə tərk etmələrinə 
şərait yaradacağı 
qənaətində idilər. Lakin 
Arayik başda olmaqla xunta 
rejiminin keçmiş başçıları 
bir məqamı unudublar. 
Azərbaycanın ali 
rəhbərliyinin səsləndirdiyi 
hər söz reallaşır. Lokal 
antiterror tədbirlərindən 
sonra xalqa müraciətində 
Prezident İlham Əliyev 
terrorçuların həbs edilərək 
qanun qarşısında cavab 
verəcəyini bildirmişdi. Qısa 
zaman kəsiyində bu söz də 
reallığa çevrildi.

Ədaləti özümüz Ədaləti özümüz 
təmin ediriktəmin edirik

Ədaləti özümüz Ədaləti özümüz 
təmin ediriktəmin edirik



TƏFSILAT

Azərbaycanın lokal antiterror 
tədbirlərindən sonra ərazidə 
qeyri-qanuni məskunlaşan 

erməni əhali könüllü surətdə 
Ermənistana köç etməyə başlayıb. 
Ermənistan hökuməti məsələdən 
“faydalanmaq” üçün yeni yalana, 
“etnik təmizləmə” nağılına start 
verib.

Əsas dəstəkçi Fransa ilə yanaşı, 
Yunanıstan da bu kampaniyaya 
qoşulub. Erməni diasporunun dəstəyi 
ilə Qərbin müxtəlif şəhərlərində 
aksiyalar keçirilir, Ermənistan XİN 
rəhbəri Ararat Mirzoyan hər görüşdüyü 
ölkənin XİN başçısına Azərbaycandan 
şikayət edir, Nikol Paşinyan isə adəti 
üzrə müxtəlif ölkə rəhbərlərinə 
zəng edərək “etnik təmizləmə”dən 
əziyyət çəkdikləri barədə dedi-qodu 
səviyyəsində açıqlamalar verir. 
Bununla Ermənistan hökuməti xam 
xəyala düşərək, Azərbaycana qarşı 
beynəlxalq təzyiqin yaranacağına ümid 
edir. 

MISSIYANIN REALLIĞI ƏKS 
ETDIRƏN RƏYI

Azərbaycan tərəfinin razılığı 
əsasında BMT-nin Azərbaycandakı 
rezident əlaqələndiricisi Vladanka 

Andreevanın rəhbərliyi ilə BMT 
missiyası oktyabrın 1-də Qarabağ 
regionuna səfər edib. Ağdamdan 
səfər edən missiya üzvləri Xankəndi 
şəhərində olub. El misalında 
deyildiyi kimi, elə Ermənistan üçün 
dananın quyruğunun qopduğu an da 
bu olub. Çünki missiyanın bir günlük 
müşahidələrindən sonra verdiyi 
açıqlama Ermənistanın neçə gündür 
apardığı mənfur siyasəti darmadağın 
edib. 

Missiya üzvləri yerli əhali və digər 
şəxslərlə söhbət edib, səhiyyə və 
təhsil müəssisələrindəki vəziyyətlə 
tanış olublar. Qeyd edilir ki, 
Xankəndi şəhərində heç bir mülki 
və ictimai infrastruktura, xəstəxana, 
məktəb, yaşayış binaları, mədəni və 
dini obyektlərə ziyan dəyməyib. Bu 
isə 19 sentyabr tarixindən işə düşən 
erməni təbliğat maşınını ifşa etmək 
deməkdir.

ERMƏNI HƏYASIZLIĞININ  
DAVAMI

Hesabatın Ermənistan 
hökumətinə vurduğu şillənin 
qızartısı o qədər şiddətli olub 
ki, erməni həyasızlığının bariz 
nümunəsi sayılan, Ermənistanın 
xüsusi tapşırıqlar üzrə səfiri Edmon 
Marukyan BMT missiyasına qarşı 
qaralama kampaniyasına start verib. 
Marukyan “X” sosial şəbəkəsində 
missiyanın hesabatını “qərəzli” 
adlandırıb. Ermənistanın XİN 
başçısı Ararat Mirzoyan da bu 
kampaniyaya qoşularaq, missiyanı 
“gecikmiş” adlandırıb. Bu iki rəsmi 
şəxsin açıqlamasından da məlum 
olur ki, Ermənistan hökuməti BMT 
missiyasından narazıdır. Çünki 
missiyanın hazırladığı hesabat 
heç də onların gözləntilərini 
doğrultmayıb. 
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“QARABAĞDAN KÖÇƏNLƏR QAÇQIN DEYIL”
Dünyaya qaçqın və köçkünləri olduğu 

barədə car çəkən Ermənistanın humanitar 
dilənçiliyi də təhlükə qarşısındadır. Kanada 
Beynəlxalq Münasibətlər İnstitutunun elmi 
işçisi Robert Katler bildirib ki, Qarabağdan 
məcbur köçkün və qaçqın yoxdur. Çünki 
onların heç vaxt Azərbaycan vətəndaşlığı 
olmayıb və faktiki olaraq Azərbaycan 
Respublikasının hakimiyyəti altında 
yaşamayıblar. Bu səbəbdən də indi onlar 
məcburi köçkün sayıla bilməzlər. Eyni 

zamanda, onların böyük əksəriyyətinin 
Ermənistan pasportu var və pasportunu aldığı 
ölkəyə daxil olurlar. Bu səbəbdən də qaçqın 
deyillər. Bu faktlar beynəlxalq kulislərdə 
rəsmiləşsə, Ermənistanın humanitar yardım 
dilənçiliyinə son verilmiş olacaq.
ROBERT KÖÇƏRYAN YENIDƏN MEYDANDA

Bu arada, Nikol Paşinyan hökuməti 
Qarabağdan köçən ermənilərin Robert 
Köçəryanın iştahasını artırdığından 
xəbərdardır. Qarabağ ermənilərinin “Qarabağ 

klanı”nı yenidən dirçəldəcəyindən qorxan 
erməni hökuməti artıq onları təhdid edərək, 
mitinqlərdə iştirak edəcəkləri təqdirdə 
yardımı kəsəcəklərini bildiriblər. Bununla 
yanaşı, tərəflər arasında nifaq salmaq üçün 
sosial şəbəkələrdə Köçəryana məxsus 
“Konqress” hotelə Qarabağ ermənilərinin 
buraxılmadığı barədə xəbər dolaşmağa 
başlayıb. Bununla da Qarabağ erməniləri ilə 
Robert Köçəryan arasında ilk nifaq toxumları 
səpilib. 

F.ABASOĞLU 

BMT-nin hesabatı ilə 
Ermənistan hökumətinə 
dəyən şillənin qızartısı 
keçməmiş, bənzər açıqlama 
ABŞ-dən gəlib. Dövlət 
Departamentinin rəsmisi 
Metyu Millerin brifinqdə 
“Qarabağdan ermənilərin 
köçünü Ermənistan tərəfi 
etnik təmizləmə kimi 
xarakterizə edir. ABŞ 
Qarabağdakı hadisələri etnik 
təmizləmə hesab edirmi?” 
sualına cavabı sərrast və 
konkret olub: “Amma həmişə 
olduğu kimi, soyqırımı 
və ya etnik təmizləmə 
məsələlərində qərara gəlmək 
dəlillərə əsaslanan hərtərəfli 
proses tələb edir. Hazırda bu 
məsələ ilə bağlı heç bir nəticə 
çıxara bilmərəm”.

BMT missiyasının 
hesabatının yayılması 
ilə Metyu Millerin bu 
açıqlamasının eyni vaxtda 
səslənməsi təsadüf deyil. 
Artıq bütün dünyanı etnik 
təmizləmə nağılı ilə bezdirən 
Ermənistana bundan 
gözəl cavab ola bilməzdi. 
Millerin açıqlamasındakı 
“dəlillərə əsaslanan 
hərtərəfli proses” əslində 
BMT missiyasına işarədir. 
Çünki BMT missiyasının 
Qarabağ regionuna səfəri 
Azərbaycan prezidenti İlham 
Əliyevlə ABŞ dövlət katibi 
arasında baş tutan telefon 
danışığından sonra reallaşıb. 
Görünür, ABŞ missiyanın 
hesabatını qənaətbəxş hesab 
edir və yaxın zamanlarda 
bununla bağlı daha tutarlı bir 
açıqlama səslənəcək. 

ABŞ ABŞ 
ERMƏNISTANIN ERMƏNISTANIN 

NAĞILINA UYMADINAĞILINA UYMADI

BMT missi-
yasının 

Qarabağ 
regionuna 

səfəri 
Prezident 

İlham 
Əliyevlə 

ABŞ dövlət 
katibi 

arasında 
baş tutan 

telefon 
danışı-
ğından 

sonra 
reallaşıb. 
Görünür, 

ABŞ 
missiyanın 
hesabatını 

qənaətbəxş 
hesab edir 

və yaxın 
zamanlarda 

bununla 
bağlı daha 
tutarlı bir 
açıqlama 

səslənəcək.

BMT missiyasının BMT missiyasının 
TƏRS SILLƏSITƏRS SILLƏSI
BMT missiyasının BMT missiyasının 
TƏRS SILLƏSITƏRS SILLƏSI
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Cənubi Qafqazda erməni separatizminə 
rəvac verən Fransa artıq özü də bu 
problemi yaşayır. Ölkə daxilində 

və xaricində yaşanan uğursuzluqlar 
Fransa prezidenti Emmanuel Makronu 
bir sıra güzəştlərə getməyə məcbur edib. 
Keçmiş müstəmləkələri bir-bir əldən 
çıxır, tabeliyində olan ərazilərdə etirazlar 
səngimir. 

MAKRONUN “MUXTARIYYƏT” TƏKLIFI
Fransa prezidenti səfərdə olduğu Korsika 

adasında “Korsika üçün muxtariyyət 
yaradaq. Bu muxtariyyət dövlətdən 
ayrılmadan birlikdə gələcək qurmaq vasitəsi 
olmalıdır. Bu, nə dövlətə qarşı muxtariyyət, 
nə də dövlətsiz muxtariyyət olacaq”, - 
deyib. Lakin yerli hakimiyyət orqanlarının 
konkret hansı səlahiyyətləri ala biləcəyini 
dəqiqləşdirmək istəməyib. Sadəcə, Korsika 
Assambleyasına “əvvəlcədən müəyyən 
edilmiş sahələr” üzrə qanunvericilik 
səlahiyyətlərinin verilməsini və təhsil 
müəssisələrində Korsika dilinin tədrisinin 
təkmilləşdirilməsini təklif edib. Makron 
ilk dəfə 2022-ci ilin aprelində Fransada 
keçiriləcək prezident seçkiləri ərəfəsində 
Korsikaya inzibati muxtariyyət verilməsi 
ideyasını irəli sürsə də, buna əməl etməyib. 
Fransa prezidentinin son çıxışı zamanı 
Korsika “Libera” Partiyasının tərəfdarları 
etiraz əlaməti olaraq assambleyaya 
qatılmaqdan imtina ediblər. Makron 
Korsikaya muxtariyyət verilməsi prosesində 
tərəfləri birlikdə işləməyə çağırsa da, 
burada bir məsələ var. Belə ki, o, Korsika 
dilinə rəsmi statusun verilməsinin və ada 
xalqı ilə Fransa arasındakı bağın tanınması 
tələblərinin yer almamasını istəyib. Bu da 
adada indidən narazılıqlara yol açıb. Ada 
sakinləri Makronun muxtariyyət məsələsini 
qeyri-müəyyən qoyduğunu bildiriblər. 
Onların qənaətincə, həmişə olduğu kimi, 
bu dəfə də Makronun nə demək istədiyi 
məlum deyil. Korsika parlamentində 63 
yerdən 46-na sahib olan millətçilər Korsika 
dilinin rəsmi statusunu və Korsika xalqı 
ilə torpaqları arasında bağlılıq statusunun 
tanınmasını tələb edirlər. 

Fransa prezidenti 
Emmanuel Makron artan 
etirazlar fonunda Korsika 
adasına muxtariyyət 
verilə biləcəyini açıqlayıb. 
Korsikaya muxtariyyət 
verilməsinin ölkənin 
digər regionlarına da 
təsirsiz ötüşməyəcəyi 
proqnozlaşdırılır. Əgər 
bu qərar keçərsə, 
Fransanın digər əyalətləri 

də özlərinə oxşar 
hüquqlar tələb edə 
bilərlər. 

AZƏR NURİYEV 

Bəlli olduğu kimi, 
Napoleonun doğma 
yurdu Korsika illərdir 
ki, müstəqilliyi uğrunda 
mübarizə aparır. Paris 
Korsika adası ətrafında 
baş verənləri Fransanın 
ərazi bütövlüyünə qarşı 
separatizm fəaliyyəti kimi 
dəyərləndirir. Korsikanın 
müstəqilliyini tələb edən 

yerli xalq bu adanın aborigen 
sahibləridir. Onların 
mübarizəsini separatizm 
hesab edən rəsmi Paris 

korsikalıların milliyyətini 
pasportlarda “fransız” 
yazmaqla, unutdurmağa 
çalışır. Hazırda Korsika 
Milli Azadlıq Cəbhəsi 
9000 kv.km əraziyə və 
350 min əhaliyə sahib 
olan adanın Fransa 

müstəmləkəçiliyindən azad 
olunması üçün mübarizə 
aparır. 

Makronun bəyanatının 
verilməsinə səbəb həm də 
adada gərginliyin artmasıdır. 
Korsikalı millətçi İvan 
Kolonnanın Fransada 
öldürülməsi nəticəsində 
adada sosial iğtişaşlar artıb. 
O, 1998-ci ildə adanın 
prefektinin (polis rəisi) qətlinə 
görə ömürlük həbs cəzasına 
məhkum edilib. Kolonna 
Fransanın Arles şəhərindəki 
həbsxanada bir məhkumun 
hücumuna məruz 
qalaraq həyatını itirib. 
Bundan sonra həmkarlar 
ittifaqlarının çağırışı ilə 
Korsikada Kolonnaya 
dəstək nümayişləri 
keçirilib. Fransa polisi 

və hərbçilərinin zorakılığı 
nəticəsində çox sayda etirazçı 
saxlanılıb. Günlərlə davam 
edən nümayişlərdə bir çox iş 
yeri və avtomobil yandırılıb. 
Kolonnanın ailəsi səhlənkarlıq 
iddiası ilə Fransa dövlətini 
məhkəməyə verib. Kolonnanın 
ölümü Korsikada Fransadan 
müstəqillik tələblərini 
gücləndirib. 

İvan Kolonnanın ölümü 

ilə bağlı müxtəlif fikirlər 
səsləndirilir. “Xüsusi məhbus” 
statusu ilə saxlanılan İvan 
həbsxanada daim xüsusi 
müşahidə altında olmalı idi 
və ona hücum mümkünsüz 
kimi dəyərləndirilirdi. 
Korsikalı gənclər kolleclərə, 
liseylərə və universitetlərə 
getməyərək, bu hadisəyə 
daha sərt reaksiya verirlər. 
Vəziyyəti sakitləşdirmək 

üçün adaya səfər edən 
daxili işlər naziri Jerald 
Darmanen muxtariyyət 
verməyə açıq olduqlarını 
deyir. Deyilənlərin seçki 
bəyannaməsi və ya dialoq 
vədi olmasını zaman 
göstərəcək. 

NAPOLEONUN YURDU MÜSTƏQILLIK 
ƏLDƏ EDƏ BILƏCƏKMI?

ADADA GƏRGINLIK YÜKSƏLIR
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Yeri gəlmişkən, Korsikaya 
muxtariyyət verilməsinin 
ölkənin digər regionlarına 
da təsirsiz ötüşməyəcəyi irəli 
sürülür. Əgər bu qərar keçərsə, 
o zaman Korsika Fransada 
muxtariyyət alacaq ilk region 
olacaq. Ölkə qanunvericiliyinə 
görə, Fransa unitar dövlətdir və 
ölkədə yaşayan bütün sakinlər 
fransızlardır. Buna baxmayaraq, 
Fransa hakimiyyəti fransız 
millətinin tərkibində ayrı-ayrı 
etnik qrupların - korsikalıların, 
bretonların, alzaların və ya 
baskların mövcudluğunu inkar 
etmir. Əksəriyyət hesab edir 
ki, regionların səlahiyyətlərini 
genişləndirməklə hakimiyyət 
yerli özünüidarəetmə orqanlarını 
da yenidən təşkil etməyə çalışır. 
Digər tərəfdən qeyd edilir ki, 
bu təşəbbüs ölkənin siyasi 
dairələrində ciddi mübahisələrə 
səbəb olacaq. Bir çoxları 
Korsikaya inzibati muxtariyyət 
verilməsinin “Pandora qutusu” 
açacağından qorxur, ehtiyat 
edirlər ki, bundan sonra digər 
əyalətlər də özlərinə oxşar 
hüquqlar tələb edəcəklər. Belə 
ərazilərdən biri Fransanın 
şimal-qərbindəki breton etnik 
azlığının yaşadığı Brittani ola 
bilər. Əvvəllər breton fəalları 
inadkar mübarizədən sonra 
Parisdən öz dillərində işarə 
və yol nişanlarına sahib olmaq 
hüququnu qazanmışdılar. 
Qeyd edək ki,  breton dili hələ 
tükənməmiş bir neçə kelt 
dillərindən biridir və bu dildə 
hələ də təxminən 200.000 adam 
danışır.

Beləliklə, Makronun yeni 
məcburi addımları ölkəninin 
parçalanmasına gətirib çıxara 
bilər. Bəlkə onda Fransa 
hakimiyyəti başqa ölkələrdə 
separatizmə dəstək verməyin 
zərərini anlayar. 

FRANSANIN DIGƏR 
REGIONLARI DA 
MUXTARIYYƏT 
TƏLƏB EDƏCƏK

KORSIKADA KORSIKADA 
NARAZILIQ NARAZILIQ 
ARTIR ARTIR 

DÜNYA
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Aya səyahət edən vaxt Qarabağın qoxusunu hiss edirsən. Ayı gözəlləşdirən xarı 
bülbüllər göz oxşayır, Yer kürəsi üzərindəki Azərbaycan bayrağı qürurlandırır. 
Nümayiş olunan xəritədə Zəngəzur dəhlizi xüsusilə işarələnib, diqqəti çəkir.  

Məhsul meneceri Təravət Əsgərova isə 
bildirdi ki, sərgidə məhsul təqdim edən 
yeganə yerli şirkət olublar: “VR simulyatorla 
insanlar cihaza minir və Aya səfər edirlər. 
Qəribədir ki, stendimizə yerli vətəndaşlardan 
çox, əcnəbilər yaxınlaşırdı. Hər gün 80-dən 
çox insan bizimlə Aya səyahət edirdi”.

T.Əsgərova da NASA-nın onlarla 
maraqlandığını vurğuladı: “Bu cihaz onlara 
çox maraqlıdır və çox sadə yolla hazırlanıb. 
Həm qiymət baxımından əlverişlidir, həm 
də rahatlıqla insanlar qısa müddətdə 2-3 
dəqiqəyə geyinir və aya səyahət edirlər”.

“BU QURĞUNU 20-30 YAŞ ARASI 
GƏNCLƏR DÜZƏLDIB” 

Məhsulun dizayneri İsmayıl Rasilov 
deyir ki, bu qurğunu 20-30 yaş arası gənclər 
düzəldiblər. VR simulyatoru yazan hazırda 
magistraturanın birinci kurs tələbəsidir. 
İsmayıl özü də Azərbaycan Texniki 
Universitetinin tələbəsidir: “Sərgi haqqında 
öyrəndikdə əsas hədəfimiz ixtisaslaşdığımız 
sahələr üzrə məhsulla çıxış etmək idi. Fərqli 
ölkələrdən iştirakçıların məhsulumuza maraq 
göstərməsi qürurludur. NASA-nın diqqətini 
cəlb etmək bizim üçün böyük hadisədir. 
“Azərkosmos”la olan əməkdaşlığımız bizə 
imkan yaratdı ki, layihəmizi NASA-nın 
da diqqətinə çatdıraq. Nəhəng kosmik 
təsisatla əməkdaşlıq çərçivəsində daha geniş 
layihələrdə çalışmaq hədəfimizdir”.

Sonda komanda rəhbəri Fuad Tağıyev 
vurğuladı ki, bir vaxtlar bizim üçün 
gülünc gələn nə var idisə, bu gün 
reallaşır: “Azərbaycanda olan şirkətlərə 
və gənc mütəxəssislərə demək 
istəyirəm ki, möcüzəyə inanmaqdan 
imtina etməsinlər. Bir vaxtlar 
NASA ilə bir stenddə olmaq, NASA 
mütəxəssislərinin bizim avadanlıqdan 

istifadəsi, hətta onlarla işləmək 
imkansız görünürdü, hətta “bu 
olacaq” desəydilər, gülərdik. Amma 
reallıq göstərdi ki, 
yaxşı ideyaların 

açmadığı qapı 
yoxdur. Əsas işə 
başlamaqdır”.

“Azərkosmos” və “Azərkosmos” və 
Beynəlxalq Astronavtika Beynəlxalq Astronavtika 
Federasiyasının tərəfdaşlığı Federasiyasının tərəfdaşlığı 
ilə baş tutan 74-cü Beynəlxalq ilə baş tutan 74-cü Beynəlxalq 
Astronavtika Konqresinin Astronavtika Konqresinin 
keçirildiyi günlərdə keçirildiyi günlərdə 
hər kəs kosmonavtlarla hər kəs kosmonavtlarla 
söhbətləşməyə can atır, söhbətləşməyə can atır, 
onların səyahətləri haqqında onların səyahətləri haqqında 
maraqlanır, səmanın maraqlanır, səmanın 
ənginliklərini öyrənməyə ənginliklərini öyrənməyə 
çalışırdılar. Bu günlərdə çalışırdılar. Bu günlərdə 
əksəriyyət bir dəfə də olsa, əksəriyyət bir dəfə də olsa, 
Aya, kosmosa səyahəti Aya, kosmosa səyahəti 
beynində canlandırıb, beynində canlandırıb, 
araşdırıb, əvvəllər bizim araşdırıb, əvvəllər bizim 
üçün utopik gələn bu üçün utopik gələn bu 
arzunu əslində, reallaşdıra arzunu əslində, reallaşdıra 
biləcəyini düşünüb. Gənc biləcəyini düşünüb. Gənc 
startapçılardan ibarət startapçılardan ibarət 
komanda isə “Virtual reallıq-komanda isə “Virtual reallıq-
Aya səyahət” avadanlığı ilə Aya səyahət” avadanlığı ilə 
konqres iştirakçılarına iki konqres iştirakçılarına iki 
dəqiqəlik Aya səyahət imkanı dəqiqəlik Aya səyahət imkanı 
yaradıb. yaradıb. 

Üstəlik, bu, Azərbaycan Üstəlik, bu, Azərbaycan 
bayraqlı, xarı bülbüllü bayraqlı, xarı bülbüllü 
və doğma musiqili və doğma musiqili 
səyahətdir. NASA, JAXA səyahətdir. NASA, JAXA 
kimi qurumların stendinin kimi qurumların stendinin 
sərgiləndiyi konqresdə gənc sərgiləndiyi konqresdə gənc 
startapçılar bu avadanlıqla startapçılar bu avadanlıqla 
əcnəbilərin marağını cəlb əcnəbilərin marağını cəlb 
etməyi bacarıblar. Nəinki etməyi bacarıblar. Nəinki 
əcnəbilər, hətta NASA əcnəbilər, hətta NASA 
təmsilçiləri belə onlara təmsilçiləri belə onlara 
yaxınlaşıb, Aya “səyahət”dən yaxınlaşıb, Aya “səyahət”dən 
sonra əməkdaşlıq təklif sonra əməkdaşlıq təklif 
ediblər.ediblər.

 XARI BÜLBÜLLÜ, QARABAĞ  XARI BÜLBÜLLÜ, QARABAĞ 
QOXULU SƏYAHƏTQOXULU SƏYAHƏT

“Virtual reallıq-Aya “Virtual reallıq-Aya 
səyahət” VR simulyatoru ilə səyahət” VR simulyatoru ilə 
reallaşır. Əvvəlcə tərəziyə reallaşır. Əvvəlcə tərəziyə 
çıxırsan, çəkin qeyd edilir. çıxırsan, çəkin qeyd edilir. 

Daha sonra dəmir avadanlığa Daha sonra dəmir avadanlığa 
əyləşirsən və eynəkləri əyləşirsən və eynəkləri 
taxırsan. Həmin avadanlıq taxırsan. Həmin avadanlıq 
səni yuxarı-aşağı hərəkət səni yuxarı-aşağı hərəkət 
etdirir. “Azərkosmos”un etdirir. “Azərkosmos”un 
ofisində virtual olaraq ofisində virtual olaraq 
astronavt kostyumunu astronavt kostyumunu 
geyinir, raketə minirsən və geyinir, raketə minirsən və 
Aydasan... Qəribəsi isə odur Aydasan... Qəribəsi isə odur 
ki, Aya səyahət edən vaxt ki, Aya səyahət edən vaxt 
Qarabağın qoxusunu hiss Qarabağın qoxusunu hiss 
edirsən. Ayı gözəlləşdirən edirsən. Ayı gözəlləşdirən 
xarı bülbüllər göz oxşayır, Yer xarı bülbüllər göz oxşayır, Yer 
kürəsi üzərindəki Azərbaycan kürəsi üzərindəki Azərbaycan 
bayrağı qürurlandırır. bayrağı qürurlandırır. 
Nümayiş olunan xəritədə Nümayiş olunan xəritədə 
Zəngəzur dəhlizi xüsusilə Zəngəzur dəhlizi xüsusilə 
işarələnib, diqqəti çəkir. Ən işarələnib, diqqəti çəkir. Ən 
maraqlısı isə, əcnəbilərin 2-3 maraqlısı isə, əcnəbilərin 2-3 
dəqiqəlik səyahətə reaksiyası dəqiqəlik səyahətə reaksiyası 
idi.idi.

“QONAQLARIMIZ SADƏCƏ “QONAQLARIMIZ SADƏCƏ 
UÇMURDULAR...”UÇMURDULAR...”

Komandanın rəhbəri Fuad Komandanın rəhbəri Fuad 
Tağıyev deyir ki, avadanlıqda Tağıyev deyir ki, avadanlıqda 
Zəngəzur dəhlizinin nümayişi, Zəngəzur dəhlizinin nümayişi, 
“Azərkosmos” raketinin “Azərkosmos” raketinin 
üzərində Azərbaycan üzərində Azərbaycan 
bayrağının olması, ay səthində bayrağının olması, ay səthində 
çiçək açan xarı bülbüllər çiçək açan xarı bülbüllər 
qonaqları çox maraqlandırıb: qonaqları çox maraqlandırıb: 
“Onlar eynəyi taxarkən “Onlar eynəyi taxarkən 
sadəcə uçmurlar, ayda açan sadəcə uçmurlar, ayda açan 
xarı bülbülləri gördükcə, bu xarı bülbülləri gördükcə, bu 
gül haqqında maraqlanırlar, gül haqqında maraqlanırlar, 
biz də izah edirdik. Çünki biz də izah edirdik. Çünki 
yekunda xarı bülbül böyüyür, yekunda xarı bülbül böyüyür, 
Yer kürəsi fırlanır, bu anda Yer kürəsi fırlanır, bu anda 
Azərbaycanın bayrağı, xəritəsi Azərbaycanın bayrağı, xəritəsi 
görünür. Bu, subliminal görünür. Bu, subliminal 
mesaj idi. Mesajı ötürür, mesaj idi. Mesajı ötürür, 
əcnəbiləri maraqlandıran əcnəbiləri maraqlandıran 
suallarını cavablandırır, suallarını cavablandırır, 
öz həqiqətlərimizi onlara öz həqiqətlərimizi onlara 
çatdırırdıq”.çatdırırdıq”.

“DÖRD KOSMIK AGENTLIK “DÖRD KOSMIK AGENTLIK 
BIZIMLƏ MARAQLANDI”BIZIMLƏ MARAQLANDI”

F.Tağıyev deyir ki, F.Tağıyev deyir ki, 
sərgidə iştirak edən bütün sərgidə iştirak edən bütün 

xarici kosmik agentliklər bu xarici kosmik agentliklər bu 
avadanlıqla maraqlanıblar: avadanlıqla maraqlanıblar: 

“Artıq dörd kosmik “Artıq dörd kosmik 
agentlik bizimlə agentlik bizimlə 

maraqlandı və maraqlandı və 

bildirdilər ki, bu startapı bildirdilər ki, bu startapı 
təkmilləşdirib son versiyada təkmilləşdirib son versiyada 
onlara sataq. Kosmik onlara sataq. Kosmik 
agentliklər tələbə və şagird agentliklər tələbə və şagird 
heyətinin kosmosa olan heyətinin kosmosa olan 
maraqlarını artırmaq üçün bu maraqlarını artırmaq üçün bu 
avadanlıqdan istifadə etməyi avadanlıqdan istifadə etməyi 
düşünürlər. Həmçinin, bizim düşünürlər. Həmçinin, bizim 
layihəmiz tək Aya səyahətlə layihəmiz tək Aya səyahətlə 
yekunlaşmayacaq. Marsa, yekunlaşmayacaq. Marsa, 
Saturna, Neptuna insanların Saturna, Neptuna insanların 
virtual səyahətlərini təşkil virtual səyahətlərini təşkil 
etməyi planlaşdırırıq. Hətta etməyi planlaşdırırıq. Hətta 
yalnız səyahətlə kifayətlənmir, yalnız səyahətlə kifayətlənmir, 
oyunlar vasitəsilə, kim orada oyunlar vasitəsilə, kim orada 
xəyali nə etmək istəyirsə, onu xəyali nə etmək istəyirsə, onu 
da canlandıracağıq. Bu, tələbə da canlandıracağıq. Bu, tələbə 
və şagirdlərin fantaziyalarını və şagirdlərin fantaziyalarını 
inkişaf etdirəcək, kosmosa inkişaf etdirəcək, kosmosa 
marağı artıracaq, ən əsası, marağı artıracaq, ən əsası, 
reallaşmayan arzunun reallaşmayan arzunun 
olmadığını anlayacaqsan”.olmadığını anlayacaqsan”.

AYA SƏYAHƏT ARZUSU AYA SƏYAHƏT ARZUSU 
AZƏRBAYCANDA REALLAŞAN AZƏRBAYCANDA REALLAŞAN 
ITALYANITALYAN

Yuxarıda da qeyd etdiyimiz Yuxarıda da qeyd etdiyimiz 
kimi, bu stend əcnəbilərin kimi, bu stend əcnəbilərin 
marağına səbəb olub. marağına səbəb olub. 
Onlardan ən yadda qalanı isə Onlardan ən yadda qalanı isə 
75 yaşlı italyan professorun 75 yaşlı italyan professorun 
reaksiyasıdır: “75 yaşlı italyan reaksiyasıdır: “75 yaşlı italyan 
professor bizə yaxınlaşdı. professor bizə yaxınlaşdı. 
Aya virtual səyahət etmək Aya virtual səyahət etmək 
istədiyini bildirdi. Çəkisini, istədiyini bildirdi. Çəkisini, 
ad soyadını qeyd etdikdən ad soyadını qeyd etdikdən 
sonra səyahəti başladı. O sonra səyahəti başladı. O 
qədər maraqlı emosiya ilə qədər maraqlı emosiya ilə 
ayrıldı ki... Dedi ki, buraya ayrıldı ki... Dedi ki, buraya 
gəlməzdən öncə Azərbaycanı gəlməzdən öncə Azərbaycanı 
tanımırdım. Gəldim, tanımırdım. Gəldim, 
gözəlliyi gördüm. Ən gözəlliyi gördüm. Ən 
əsası, uşaqlıqdan Aya əsası, uşaqlıqdan Aya 

səyahət etmək arzumu səyahət etmək arzumu 
məhz bu ölkədə məhz bu ölkədə 
reallaşdırdım”. reallaşdırdım”. 

HƏR GÜN 80-DƏN ÇOX INSAN 
AYA SƏYAHƏT EDIRDI

HAZIRLADI

aygunaziz@kaspi.az
AYGÜN ƏZIZ

Bizim Bizim 
layihəmiz tək layihəmiz tək 
Aya səyahətlə Aya səyahətlə 

yekunlaş-yekunlaş-
mayacaq. mayacaq. 

Marsa, Marsa, 
Saturna, Saturna, 
Neptuna Neptuna 

insanların insanların 
virtual virtual 

səyahətlərini səyahətlərini 
təşkil etməyi təşkil etməyi 

planlaşdırırıq. planlaşdırırıq. 

Fuad Fuad 
TağıyevTağıyev

Ismayıl Ismayıl 
RasilovRasilov

NASA-DAN TƏKLIF ALAN NASA-DAN TƏKLIF ALAN 
AZƏRBAYCAN LAYIHƏSIAZƏRBAYCAN LAYIHƏSI
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Pənah 
Abbasov: 
“Ali təhsil 

zamanı 
öyrəndik-
lərimizin 

karyerada 
rolunu 

mən 20-30 
faiz kimi 

qiymətlən-
dirərdim. 
Qalanı öz 
üzərində 

işləməkdir. 
Şirkətlər də 
işə qəbulda 

əsas buna 
baxırlar”

Rəqabətli iş mühitini sevir. 
Deyir ki, rəqabətli mühit 
insanı öz üzərində işləməyə 

motivasiya edir. Bu səbəbdən hər 
zaman işləmək üçün rəqabətli mühit 
axtarışındadır. 1 il Hindistanda 
çalışıb, 5 ildir ki, Belçikadadır. 
Söhbət “Mastercard”ın Belçika 
ofisində maliyyə üzrə baş analitik 
olaraq çalışan azərbaycanlı gənc 
Pənah Abbasovdan gedir.

● Pənah bəy, bakalavr təhsiliniz 
biznesin idarə edilməsi üzrədir. 
Biznesə əvvəldən marağınız olub?

● Mən ilk olaraq beynəlxalq 
münasibətlər üzrə təhsili seçmişdim. 
Atamın israrı ilə oldu bu seçim. 
Özümdə də maraq var idi deyə, 
dedim ki, olsun. Geosiyasətə, 
beynəlxalq iqtisadiyyata hələ də 
marağım var. Lakin elə birinci 
kursda gördüm ki, o sahə üzrə bizdə 
iş imkanları elə də geniş deyil, ona 
görə biznesin idarə edilməsi üzrə 
təhsilə dəyişdim. Biznesin idarə 
edilməsi üzrə təhsil alanda, maliyyə, 
marketinq, insan resursları və s. 
istiqamətlərin hər biri tədris edilir, 
hamısından ümumi məlumatın 
olur. Sonra hansı istiqamət üzrə 

ixtisaslaşmaq istəsən, 
artıq təəssüratın 

yaranmış olur. 
Bilirsiniz, nəinki 
universitetə 
qəbul zamanı, elə 
bakalavr təhsili 

dövründə də 
spesifik bir 
ixtisas seçmək 

çətindir. 
18-20 

yaşlarında bütün karyeranı 
müəyyənləşdirə bilmirsən. Belə bir 
seçim etdim ki, fərqli istiqamətlərə 
keçid imkanım olsun.  

● Beynəlxalq münasibətlərə öz 
marağınız olsa da, atanızın israrı ilə 
seçim etmisiniz. Atanız bu dəyişiklik 
haqqında nə dedi?

● Atam hələ də deyir ki, bəlkə 
diplomatiyaya qayıdasan (Gülür). 
Dəyişiklik qərarımdan sonra da 
atam buna qarşı idi. Sadəcə olaraq, 
mən seçimimi belə etmişdim.

“MAAŞ ALMASAM DA, 
BÖYÜK IŞ TƏCRÜBƏSI IDI”

● Tələbə vaxtı dünyanın ən 
böyük gənclər təşkilatı olan AIESEC-
in Azərbaycan üzrə prezidenti də 
olmusunuz. Görünür, aktiv tələbəlik 
keçirmisiniz. Məktəb illərindən fəal 
şagird kimi seçilmisiniz?

● Təbiət olaraq çox sakit, 
utancaq uşaq olmuşam. Tələbəlik 
illərində, xüsusən də həmin 
təşkilata qoşulandan sonra asta-asta 
fəal olmağa başladım. Layihələrə 
qoşulurdum, konfranslarda, 
tədbirlərdə iştirak etdim. Ölkə 
xaricinə tədbirlərə, təcrübə 
proqramlarına gedirdim. Tələbəlik 
dövründə ingilis dilini öyrəndim, 
buna qədər informasiyaya, dünyaya 
çıxışım yox idi. İngilis dilini 
inkişaf etdirmək üçün mövcud 
onlayn resurslardan istifadəyə 
başladım. Bunlar hamısı mənim 
sosiallaşmağıma, aktiv biri olmağıma 
gətirib çıxardı. 4 illik professional 
karyerama baxanda, mənim üçün ən 
böyük köməyi olan, əslində, təhsillə 
paralel inkişaf etdirdiyim bacarıqlar 
olub. Kommunikasiya, ünsiyyət, 
stress altında işləmə və s. bacarıqlar 
bu gün çox önəmlidir.

● Yəni universitetdə 
öyrəndiyimiz biliklər nə isə əldə 
etmək üçün yetərli deyil.

● Mən bakalavr təhsili 
dönəmində maliyyə 

dərsindən kəsilmişdim. 
Hazırda “Mastercard”da 

maliyyə üzrə baş 
analitik 

vəzifəsində 
işləyirəm. 
Yaxud 

statistikadan 
kəsilmişdim. 
Belçikada 
bundan öncə 

çalışdığım “UCB” şirkətində data 
analitika üzrə xeyli layihələrdə 
işləmişdim və kifayət qədər də 
uğurlu olmuşdu. Düzdür, bəzi fənlər 
var ki, onların da çox köməyi olub. 
Ali təhsil zamanı öyrəndiklərimizin 
karyerada rolunu mən 20-30 faiz 
kimi qiymətləndirərdim. Qalanı öz 
üzərində işləməkdir. Şirkətlər də işə 
qəbulda əsas buna baxırlar.

● Universiteti bitirəndən sonra 
Azərbaycanda işləmədiniz?

● Qısa müddət ATƏT-in 
seçkilərin monitorinqi layihəsində 
işlədim. Düşünürəm ki, AİESEC-
in rəhbəri olmaq özü də peşəkar 
təcrübə idi. Dövlət qurumları 
ilə işləyirdik, xaricə tələbələr 
göndərirdik, xaricdən tələbə qəbul 
edirdik. Maaş almasam da, böyük iş 
təcrübəsi idi.

“HƏM MACƏRA IDI, HƏM DƏ IŞ”
● Sonra bir təcrübə proqramı ilə 

Hindistanda işləməyə getmisiniz. 
Niyə Hindistan?

● Hindistanı seçəndə, işdən 
çox macəra tərəfi maraqlı idi. 
Universiteti yeni bitirmişdim, 
təşkilatda da fəaliyyətimi 
sonlandırmışdım. Bir az eksperiment 
kimi işləmək, sonra hansı sahədə 
çalışmaq istədiyimə qərar vermək 
fikrim var idi. Hindistanın “Tata” 
şirkətində bir illik təcrübə proqramı 
var idi. Hindistan şirkəti olsa da, 
qlobal şirkət idi. Mən baş ofisində 
işləyəcəkdim. Dedim, orada da 
işləmək təcrübəsi qazanım. Fərqli 
ölkə, fərqli mədəniyyətdə işləyim. 
Hindistana ilk getdiyimdə insan 
resursları sahəsində işlədim. Sonra 
gördüm ki, bu sahə mənlik deyil. 
Maliyyə və analitika sahəsinə işə 
keçdim.

● Bəs macəra tərəfini yaşaya 
bildiniz?

● Hindistanda hər gün macəra 
idi. Evdən işə getmək belə orada 
macəradır. Motosikletləri taksiyə 
çevirirlər, yaxınlaşırsan, biri getmək 
istəmir, biri gedir. Heç bir səbəb 
yoxdur, deyir getmək istəmirəm. 
Yağış olur, işə getməyə taksi 
tapmırsan. Ofisdə 99 faiz hindistanlı 
idi. Onlarla ünsiyyət qurmaq, iş 
mədəniyyətlərini anlamaq özü də 
macəra idi. Yemək cəhətdən də 
tam fərqli mühitə düşmüşdüm. 
Azərbaycandan Avropaya gələndə 
fərqli məsələlər də olur, ortaq da. 

● “Mastercard”da 
gördüyünüz iş nədən 
ibarətdir?

● “Mastercard”ın 
hamıya bilinən 
tərəfi kartlardır. 
Kibertəhlükəsizlik və 
data xidməti göstərən 
xidmətlər sahəsi də 
var. Mən data xidməti 
yönündəyəm. Kim, 
harada, nə vaxt, 
nə qədər xərcləyir 
və s. kimi kart 
məlumatlarından data 
yığılır. Kibertəhülkəsizlik 
üzrə böyük 
infrastrukturumuz var. 
Onun üzərindən servis 
kimi dataları müxtəlif 
şirkətlərə satırıq. Avropa 
regionu üzrə şirkətin 
gəlirlərinin 40 faizini 
bu istiqamət təşkil 
edir. Bu servis işində 
büdcə planlaşdırılması, 
gəlirlərin 
proqnozlaşdırılması, 

analitikası, yeni gəlir 
mənbələrinin tapılması 
və s. kimi işləri görürəm. 
İş maraqlı gəldi. Əvvəlki 
şirkətdə maliyyə 
analitiki idim, burada 
isə baş maliyyə analitiki 
vəzifəsinə gəldim. 

● “Mastercard”da 
necə bir mühitdəsiniz?

● Beynəlxalq 
mühitdir. Hərə bir 
ölkədəndir. Belçikada 
olduğunu hiss etmirsən. 
Çox, hətta toksik 
rəqabətli mühitdir. O 
qədər rəqabət var ki, 
bəzən işdə qısqanclıq da 
görə bilirsən. Rəqabət 
çox olduğu üçün öz 
üzərində mütləq çox 
çalışmalı, işini yaxşı 
görməlisən. Hamı 
görməlidir ki, sən işini 
çox yaxşı görürsən. Çox 
innovativdir. Hər şey çox 
tez dəyişir.

“HAMI GÖRMƏLIDIR KI, SƏN 
IŞINI ÇOX YAXŞI GÖRÜRSƏN”

Azərbay-
canda ingilis 
dilini yaxşı 
bilirsənsə, 

bir neçə ölkə 
gəzmisənsə, 

az-çox 
təcrübən 

varsa, 
ətrafın-

dakılardan 
yuxarı kadr 
sayılırsan. 

Rəqabət 
azdır. Özünü 

rəqabətdə 
hiss 

etmirsən. 
Mən isə 

işləmək üçün 
rəqabətli 

mühit 
axtarırdım.

MALIYYƏ DƏRSINDƏN KƏSILDI, AMMA “MASTERCARD”IN MALIYYƏ ÜZRƏ BAŞ ANALITIKI OLDU
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“MASTERCARD”DA MALIYYƏCI“MASTERCARD”DA MALIYYƏCI  
ISLƏYƏN AZƏRBAYCANLIISLƏYƏN AZƏRBAYCANLISÖ

HBƏTLƏŞDI

AYGÜN 
ASİMQIZI

Hindistanda hər şey fərqlidir. 
Oxşarlıq minimaldır. İşlədiyim 
müddətdə Hindistanın 15 şəhərini 
gəzdim. Həm macəra idi, həm 
də iş. İş cəhətdən də öyrəndiyim 
şeylər çox oldu.

● Hindistanda işlədiyinizdə 
nələri öyrəndiniz?

● Fərqli mədəniyyətlərdən olan 
insanlarla necə işləməyi öyrəndim. 
Orada çalışdığım müddətdə digər 
ölkələrdəki ofislərlə sıx əlaqədə 
idim. Mən Belçikaya gələndə, 
çalışdığım şirkətdə Hindistandan 
bir vender var idi. Datamızı onlar 
idarə edirdilər. Hindistanda olan 
işçilərlə mən danışanda, onları 
daha yaxşı başa 
düşürdüm, nəinki 
iş yoldaşlarım. 
Çünki artıq 
Hindistanda 
təcrübəm var idi. 
Ümumiyyətlə, 
Avropada, ABŞ-
də belə təcrübə 
var, böyük 
şirkətlər xərcləri 
azaltmaq üçün bir 
çox işi Hindistandakı 
şirkətlərə 
gördürürlər. 
Hindistandakı işçilərlə 
Avropa, ABŞ-dəki 
işçilər arasındakı 
kommunikasiya da bir problemdir. 
Bir-birlərini çox vaxt başa 
düşmürlər. Bu cəhətdən mənə 
kömək olur.

● Hindistanın iş 
mədəniyyətində nə kimi fərqləri 
müşahidə etdiniz?

● Ola bilər ki, kimsə şirkətdə 30 
ildir çalışır, amma onun hər hansı 
xüsusi vəzifəsi yoxdur. Şirkətə 
5 ildir gələn, rəhbər vəzifədə 
olan şəxslə eyni hörmətə sahib 
olur. Mumbay ofisinin rəhbəri 25 
ildir eyni işdə çalışır. Hindistan 
ofisinin rəhbəri qədər hörməti 
var idi. İşdə olduğu təcrübə və 
yaş Hindistanda böyük faktordur. 
Yaponlar, Sinqapurdakılar qədər 
olmasa da, hindistanlılar da çox 
işləyirlər. Əhali sayı çox olduğuna 
görə rəqabət də güclüdür. Hamısı 
çox ağıllı adamlardır. Hamısı aşağı 
maaş alırlar. Orta maaş 500 dollar 
idi. O işi Avropada, Amerikada 
görsələr, 5-6 qat artıq maaş alarlar. 
Hansı ki, bunu edənlər də çoxdur.

“BELÇIKADA  DA
RƏQABƏTLI MÜHITDIR”

● Hindistanda niyə qalmadınız?
● Əslində, imkanlar var 

idi. Hindistanda bir dostumun 
startapında könüllü olaraq 
konsaltinq xidməti də göstərirdim. 
O da mənə təklif etdi ki, bizim 

startapda qal. O haqda 
fikirləşirdim də. 
Mən Hindistana 
adaptasiya 
olmuşdum, 
hindistanlılarla 
münasibətim əla idi, 
küçə yeməklərini 
də yeyirdim. 
Sonra davamlı 
orada yaşamaq 
istəmədim. 
Hindistan fərqli 
mədəniyyətdir, 
bir ildən sonra 
adam qalmaq 
istəmir. İndi 2-3 

aylıq gedib gəzmək istəyirəm, 
maraqlı ölkədir.

● Ardınca da iş üçün Belçikaya 
üz tutmusunuz. Belçika seçimini 
nəyə əsasən etmişdiniz?

● Azərbaycanda ingilis dilini 
yaxşı bilirsənsə, bir neçə ölkə 
gəzmisənsə, az-çox təcrübən varsa, 
ətrafındakılardan yuxarı kadr 
sayılırsan. Rəqabət azdır. Özünü 
rəqabətdə hiss etmirsən. Mən 
isə işləmək üçün rəqabətli mühit 
axtarırdım. Rəqabət mühiti sənə öz 
üzərində işləməyə köməklik edir. 
Hindistanda çalışanda rəqabətli 
mühitdə idim. Yenə də iş üçün elə 
bir mühit axtarırdım. Belçikanın 
əczaçılıq sahəsində istehsalla 
məşğul olan “UCB” şirkətində 
təcrübə proqramı var idi. Böyük, 
illik 6 milyard gəliri olan şirkət 
idi. 33 ölkədə yerləşir. Baş ofisləri 
Brüsseldə idi, mən də baş ofisə 
gəlirdim. 1 il ərzində 4 fərqli 
departamentdə - maliyyə, logistika, 
insan resursları və investorla 
əlaqələr - təcrübə keçirsən. Bu 

təcrübə proqramı mənə çox 
maraqlı gəldi. Belçika da rəqabətli 
mühitdir. Ona görə belə bir seçim 
etdim.

● Təcrübə proqramı bitdikdən 
sonra həmin şirkətdə işə 
başlamısınız. Şirkət kimlərə 
proqram bitəndən sonra iş təklif 
edirdi?

● Təcrübə proqramına 
gələnlərin təxminən 30 faizinə iş 
təklif edilirdi. Məndə əsas faktor o 
idi ki, “Bilmirəm” söhbəti yoxdur. 
Bilmirdimsə, axtarıb tapıb onu 
öyrənirdim. Həm biznes, həm 
də texniki bacarıqlar tərəfdən 
bunu edirdim. Əgər “excel” və 
kodlaşdırma lazım idisə, onlayn 
dərs tapıb öyrənirdim və onu 
istifadə edirdim. Hazırda maliyyə 
sahəsində olmağıma baxmayaraq, 
texniki bacarıqlarım da yaxşıdır. 
Fərqli proqramları müstəqil olaraq 
öyrənib işdə tətbiq edə bilirəm. 
İş yoldaşlarımın çoxu elə bilir 
ki, İT üzrə təhsil də almışam. 
Elə bir təhsilim yoxdur, özüm 
öyrənmişəm. 

● 3 il sonra “Mastercard”a 
keçdiniz. Iş dəyişmək zamanı 
gəlmişdi?

● 1 il təcrübə proqramı, 2 il 
də tam ştatlı işçi oldum. Həmin 
müddətdə fərqli layihələr 
üzərində çalışdım, karyerada da 
irəliləmə gedirdi. Xarakterim 
belədir ki, işi çox tez öyrənirəm. 
İşdə təkmilləşəndən sonra artıq 
yeni nəsə istəyirəm. Eyni işdə 
çalışmaqdan sıxılıram. 7 aydır 
“Mastercard”da çalışıram. Artıq 
özümü bu işdə təkmilləşmiş hiss 
edirəm. Fikirləşirəm ki, işin mənə 
maraqlı qalması üçün gələn ilin 
yanvarından yeni bir pozisiya 
lazımdır. Köhnə şirkətdə də artıq 
o səviyyəyə çatmışdım. Şirkət 
daxilində yüksək mövqelər var idi, 
amma ürəyimə yatan biri olmadı. 
Ona görə başqa şirkətlərə müraciət 
etməyə başladım.
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Artıq bir müddətdir ki, Azərbaycanda yeni ov mövsümü başlayıb. Nə qədər 
yazılsa, xəbərdarlıq edilsə, təbliğat aparılsa da, yenə qanunsuz ov edənlərə 

rast gəlinir. Maraqlıdır, bu il ov mövsümü ilə bağlı qaydalar necədir?

HEYVANLARI ÜRKÜDƏRƏKHEYVANLARI ÜRKÜDƏRƏK

QAÇIRIRLARQAÇIRIRLAR
Ovçu 

deyir ki, 
qaydaları 
pozan 
ovçular 
heyvanların 
bizim 
dağlardan qaçmasına 
səbəb olurlar: “Ovçular 
çoxalıb, əksəriyyəti 
də yalandan güllə atır, 
heyvanı ürküdüb qaçırdır. 
Əvvəllər ayda 2 dəfə su 

hövzələri 
ovuna 
gedirdimsə, 
bu dəfə 
demək olar 
ki, ov ovlaya 
bilmədim. 

Çünki quş yox idi. Quşlar 
sakit yerlərə köç edirlər. 
Bəzi ovçular quşları gecə 
narahat edir, ovalayırlar. 
Ona görə də quşlarımız 
azdır”.

Həmsöhbətimiz 
deyir ki, əsl ovçu 

vurduğu ovu götürə 
bilmirsə, ona güllə atmalı 

deyil: “Əgər vurduğun quşu 
düşdüyü yerdən götürmək imkanın 

yoxdursa, o quşa güllə atmalı deyilsən. 
Bəzən quşu vururlar, dənizə düşür, 

amma vurmağa davam edirlər. Ovçu ovunu 
ov mövsümündə etməli, ən əsası, meşəyə 

qulluq etməyi bacarmalıdır. Məsələn, 
qar yağdığı müddətdə biz rayonlara 

gedib meşələrə buğda, arpa da səpirik ki, 
heyvanlar ac qalmasın”.

15 sentyabrdan etibarən 
ölkəmizdə ov mövsümü 
başlayıb. Mahir ovçular, 

həvəskarlar “Yaxşı ovçunun toruna 
ov öz ayağı ilə gələr” deyimini əsas 
götürərək, ov ovlayıb, quş quşlamaq 
üçün ərazilərə yollanıblar. Lakin 
mövsümün başlamasından hələ bir 
ay keçməmiş, mətbuatda qanunsuz 
ovla bağlı cəzalandırılanları demək 
olar ki, hər gün oxuyur, yazırıq. 
Maraqlıdır, bu il ov mövsümü ilə bağlı 
qaydalar necədir? Ümumiyyətlə, hər 
ayağına gələn ovu vurmaq olarmı? 
Yaxud, hər istədiyin yerdə ov ovlamaq 
mümkündürmü? 

BU IL HANSI CANLILARI 
OVLAMAQ OLAR?

Bu il ov mövsümü ilə bağlı 
yenilikləri öyrənmək üçün Ekologiya 
və Təbii Sərvətlər Nazirliyi yanında 
Bioloji Müxtəliflik Xidmətinə müraciət 
etdik. Qurumun rəis müavini Arzu 
Babayeva bizimlə söhbətində bildirdi 
ki, bu il ötən ilki ov mövsümündə 
ovlanmasına icazə verilən 
“alabaxta” “Qırmızı kitab”a 
düşdüyü üçün ovlanması 
qadağan edilib: “Respublika 
ərazisində 2023-2024-cü illər 
üzrə ov mövsümünün 
başlanması ilə bağlı 
vəhşi heyvanların 
və quşların 
ovlanmasının 

müddətləri və 
normaları, ov 
icazələrinin 
bölgü 
cədvəlləri 
hazırlanaraq 
nazirliyin 
rəsmi internet 
səhifəsində 
(eco.gov.az) 
paylaşılıb. 
Bunlardan 
qaban (çöl 
donuzu), 
dovşan, 
bataqlıq 
qunduzu 
(nutriya), 
cüllüt (ağquyruq 
çökükdimdik, çığırqan çökükdimdik, 
kiçik əyridimdik, böyük əyridimdik, 
böyük oxcüllüt, sağsağan cüllüt, 
qırmızıdöş qumluq cüllütü, 
yoğundimdik (iridimdik) bozca, 
kəkilli cüllüt, çöl haçaquyruğu istisna 
olmaqla), qaz (ağqaş və qırmızıdöş 
qaz istisna olmaqla) ördək (ağgöz 

dalğıc, göydimdik, qılquyruq, 
qırmızıbaş dalğıc, uzunquyruq 
ördək və mərmər 
cürə istisna olmaqla), 
qaşqaldaq, bildirçin, 
göyərçinin (alabaxtadan 
başqa) ovlanmasına cari 

mövsümdə icazə 
verilir. Qırmızı kitaba 
daxil edilmiş heyvan 
növlərini ovlamaq 

qadağandır”.
Ov üçün 

qadağan 
olunan 
ərazilərə 
gəldikdə 
isə, qurum 
rəsmisi 
deyir ki, 
sərhədyanı 
(və ya cəbhə 
zonasına 
yaxın 
ərazilərin) 
rayonların 
ərazilərində, 
işğaldan 
azad olunmuş 

bütün ərazilərdə, Xəzər dənizinin 
adalarında, yaşıllıq ərazilərdə, 
şəhərlərin və kurortların ətrafında 
yerləşən ən azı 1,5 kilometrə qədər 
sahələrdə, xüsusi mühafizə olunan 
ərazilərinin daxilində və sanitar-
mühafizə zonalarında ov edilməsi 
qadağandır. 

OV QAYDALARINI 
POZANLARI NƏ GÖZLƏYIR?

A. Babayeva deyib ki, ov 
qaydalarını pozanların ov etmək 
hüququ məhdudlaşdırıla bilər: 
“Ov qaydalarının kobud şəkildə 
pozulmasına yol verənlər min 
manatdan iki min manatadək 
məbləğdə cərimə edilir, yaxud altı 
aydan iki ilədək müddətə ov hüququ 
məhdudlaşdırılır”.

AYGÜN ƏZIZ
aygunaziz@kaspi.az

Arzu Arzu 
BabayevaBabayeva

“Ov qədrini ovçu bilər”, - 
deyib bu mövsümü səbirsizliklə 
gözləyən fəxri ovçu Namizəd 
Mahmudovla da söhbətləşdik. 
Deyir ki, ovçu təbiəti 
sevməlidir. O, hətta ov olmayan 
mövsümlərdə belə, meşədə 
heyvanlara qulluq edir. Qışda 
bəsləyir, mövsümündə ovlayır: 
“2010-cu ildən ovçuluqla 
məşğulam. Ovu idman növü kimi 
sevirəm. Ov sayəsində Qafqazı 
qarış-qarış gəzirəm. Qanuni nə 
qədər ov etmək göstərilibsə, 
ondan da az vururam. Çox heyvan 
ovlayıb israfçılıq etmirəm”.

HƏR KƏS ÖZÜNƏ YETƏCƏK 
QƏDƏR OV ETSƏ...

Fəxri ovçu həmkarlarının 
laqeydliklərindən şikayətlənir. 
Həmsöhbətimiz deyir ki, bəzi 
ovçular sosial şəbəkələrdə şəkil 
paylaşmaq üçün təbiətə ciddi 
şəkildə ziyan vururlar: “Bəzi 
ovçuların sosial şəbəkələrdəki 
paylaşımlarını izləyirəm. Bir çox 
hallarda 30-40 qaşqaldaq, ördək 
vururlar, sonra da Bakıya çatanda 
onları nə edəcəklərini bilmirlər. 
Hər kəs özünə yetəcək qədər ov 
etsə, təbiətimizə ziyan dəyməz, 
başqa ölkələrə gedib ov etməyə 

ehtiyac qalmaz. Amma həddindən 
artıq israfçılıq edir, ovları 
qaçırırlar. Sırf özlərini reklam 
etmək üçün quşları 
vururlar. Təbiəti məhv 
etmək lazım deyil, nə 
qədər yetirsə, o qədər 
etmək lazımdır. Ovun 
da öz qaydaları var. 
Biz lisenziya alanda 
hansı heyvanı nə 
qədər vura biləcəyimiz 
qeyd olunur. Məsələn, üç 
ördək, dörd qaşqaldaq, bir 
dovşan. Amma, bəzi 
insanlar artıq vurur”. 

QIŞDA BƏSLƏYIR, MÖVSÜMÜNDƏ OVLAYIR OVÇU VURDUĞU OVU OVÇU VURDUĞU OVU 
GÖTÜRƏ BILMIRSƏ...GÖTÜRƏ BILMIRSƏ...

Namizəd Namizəd 
MahmudovMahmudov

MOVSUMU MOVSUMU 
BASLADI,BASLADI,  

YENILIKLƏR NƏDIR?YENILIKLƏR NƏDIR?
OVOV  
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Sürətlə dəyişən 
dünyamızda iş bazarında yeni 
peşələrin yarandığını deyən 
G.Məmmədov bu prosesdən 
savadından asılı olmayaraq 
valideynlərin də, şagirdlərin 
də özlərinin məlumatlı ola 

bilməyəcəyini bildirir: 
“Dəyişikliklərlə bağlı 

məlumatı olan şəxslər 
peşəkarlardır. Valideynlər 
universitetlərdə olan 
müəllimlərdən və ya 
QHT-lərin, Elm və Təhsil 
Nazirliyinin, Sosial Müdafiə 
Nazirliyinin məşğulluqla, 
karyera seçimi ilə bağlı 
tədbirlərindən məlumat ala 
bilərlər. Valideynlər hansı 
peşələrə ehtiyac var, gələcəkdə 
ehtimal olunan peşələr 
hansılardır və s. nüanslarla 
maraqlanıb bu məlumatları 
övladlarına məcburiyyət kimi 
deyil, seçim olaraq təqdim 
etməlidirlər. Əks halda, uşağın 
valideynin təkidi ilə seçdiyi 
ixtisas ürəyincə olmadığı üçün 
ona zəhmət və enerji qoyma 
motivasiyası olmayacaq. Bu da 

gələcəkdə uşağın  uğursuz 
olmasına gətirib çıxaran 
ənənəvi faktorlardan 

birinə çevriləcək”. 
Professor 
hesab edir 
ki, validey-
nləri bu 
istiqa-
mətdə 
məlumat-
landıran 

televiziya 
proqramları, 

media xəbərləri olmalıdır: 
“Kiçik bir layihə ilə bu işin 
öhdəsindən gəlmək çətin 
olar. Bununla bağlı sistemli 
bir iş görülməli, dövlətin 
siyasəti müəyyən olunmalıdır. 
Biz sürətlə inkişaf edən 
ölkəyik. İş bazarında ölkənin 
ehtiyacları var. İqtisadiyyat 
hansı istiqamətə inkişaf edir 
və hansı ixtisaslara ehtiyac 
olduğunu dövlət müəyyən 
edir. Hesab edirəm ki, dövlət 
buna uyğun da təbliğat işi 
aparmalıdır”. 

VALIDEYN TƏKIDI ILƏ 
SEÇILƏN IXTISAS UŞAĞA 

MARAQLI GƏLMƏYƏ BILƏR 

bp-nin vitse-prezidenti Bəxtiyar 
Aslanbəylinin fikrincə, uşağın ixtisas 
seçimində valideyn müəyyən qədər 
təcrübəsindən və dünyagörüşündən 
çıxış etməlidir. Digər tərəfdən, o, 
uşağını yaxşı tanıyır: “Valideyn 
övladının ixtisas seçiminə biganə 
qalmamalı, maraqlanmalı, soruşmalı, 
istiqamətləndirməlidir. Seçimi 
uşağın öhdəsinə də buraxmaq 

olmaz. Uşaq qısa müddətli, 
həvəsləndirici təsirlərin 
altında ola bilər. Valideyn 
ona düzgün şəkildə istiqamət 
verməlidir”. B.Aslanbəyli 
bəzən valideynlərin 
uşağının əvəzinə 
qərar verdiyini də 
bildirir: “Valideyn 
seçimdə mütləq 

iştirak etməlidir. Amma bu, 
dominant iştirak olmalı 
deyil. Uşağın istəyinə qarşı 
olan iştirak olmamalıdır. 
Yəni qərarın birgə qəbuluna 

və uşağın düzgün 
istiqamətlənməsinə 

yönələn iştirak olmalıdır. 
Uşağın marağı kənarda 
qalmamalıdır”.  

“Böyüyəndə hansı peşəni seçmək 
istəyirsən?” Bu, hər bir valideynin 
övladına erkən uşaqlıqdan 

verdiyi sualdır. Məktəbəqədər yaşlı 
uşaqlar adətən bu suala asanlıqla cavab 
verirlərsə, böyük uşaqlar, xüsusən də 
yeniyetmələr çox vaxt sona qədər hansı 
peşəni seçəcəklərinə qərar verə bilmirlər. 
Əvvəllər uşaq ailə sülaləsinin ənənəsini 
yaşatmaq üçün bəzən öz arzularından 
vaz keçməyə məcbur idi. Məsələn, əgər 
valideyn dülgər, bənna və ya həkim idisə, 
uşaq da onun yolunu davam etdirirdi. 
İndi zaman dəyişib. Dünyaya açılım 
uşaqların da peşə seçimi imkanlarına 
təsir edib, onları sərbəst qərar verməyə 
yönləndirib. Bununla belə, yenə də, 
övladının peşə seçimində “Arzum 
oğlumu (qızımı) mühəndis, həkim və ya 

müəllim görməkdir”- deyə öz 
arzularını irəli sürən, 

uşağının arzuları ilə 
hesab-laşmayan 
valideynlər var. Eyni 
zamanda, X-XI 
sinfə qədər peşə 

seçimi haqqında 
tam qərar verə 
bilməyən 
şagirdlər də 
az deyil.

GƏLƏCƏYƏ BILETI ALMAQDA UŞAQLARA 
GÖSTƏRILƏN YARDIM 

Rusiyada həyata keçirilən “Gələcəyə 
bilet” məktəblilərin peşəyönümlü 
ödənişsiz kursları da məhz valideynlərin 
övladlarının ixtisas seçimindəki 
roluna həsr olunub. Kurslarda karyera 
idarəçiliyi üzrə ekspertlər, psixoloqlar, 
pedaqoqlar, əmək bazarı analitikləri, 
həmçinin işəgötürənlər uşaqların 
gələcək peşə seçiminə necə kömək etmək 
barədə faydalı məsləhətləri bölüşürlər. 
Kurs övladlarının gələcək peşəsini 
düzgün seçməsinə kömək etmək, 
şagirdə təhsil seçimində dəstək olmaq, 
həmçinin narahatlığı azaltmaq və uşağın 
gələcəyinə inam qazandırmaq istəyən 
valideynlər üçün nəzərdə tutulub. Layihə 
çərçivəsində valideynlər mütəxəssislərlə 
birlikdə peşələrin müxtəlifliyini dərk 
edir və müasir karyera yollarını, əmək 
bazarında mövcud tendensiyaları 
öyrənirlər. Bu da uşağın maraq və 
üstünlüklərini anlamağa imkan verir. 
Layihə valideynlərə öz baxışlarını tətbiq 
etmədən övladını yumşaq şəkildə düzgün 
yola yönəltməyə kömək edir. 

Gələcək haqqında söhbət ilk növbədə 
ailə daxilində başlayır. Bir uşaq üçün 
bir peşə seçmək nə qədər çətindirsə, 
valideyn üçün ondan az maraqlı mövzu 
deyil. 

Bəs peşə seçimi mərhələsində valideyn 

hansı mövqeyi tutmalı, övladına necə 
dəstək olmalıdır? 

ADA Universitetinin professoru 
Gülməmməd Məmmədov sualın cavabını 
ümumiyyətlə, birmənalı hesab etmir: 
“Valideyn var ki, yalnız orta təhsili var və 
xüsusi bir sahə ilə bağlı heç bir məlumatı 
yoxdur. Sadəcə olaraq, cəmiyyət 
içərisində uğur qazanmış həkim, polis, 
hüquqşünas və ya müəllim nümunəsini 
göstərərək övladına təsir etməyə çalışa 
bilər və çalışır da. Bu cür faktlar çoxdur. 
“Siz də həkim və ya müəllim olun”, - deyə 
uşağın təbii marağına, istedadına fikir 
vermədən övladının peşə seçiminə təsir 
edir. Bu, bizim cəmiyyətin 
bir reallığıdır. Digər 
kateqoriyadan olan 
valideynlər ali təhsilli, 
öz ixtisaslarına uyğun, 
müəyyən uğurları olan 
insanlardır. “Mən 
həkiməm, 
bu 
sahədə 
çevrəm 
var, sən də 
həkim ol, sənə 
də bir yol taparıq”, - deyə, onlar da 
övladlarına öz şəxsi nümunələri ilə 
təsir edirlər. Bu zaman övladlarının 
təbii istedadı, istəyi kənarda qalır. 
Bu problemlər mövcuddur”. 

BIGANƏ QALMAMALI, BIGANƏ QALMAMALI,   
təkid də etməməlidir! təkid də etməməlidir! 

?

KARYERA

AILƏ

TƏRANƏ MƏHƏRRƏMOVA
taranamaharramova@kaspi.az

Valideynlərin övladlarının ixtisas seçimində 
oynadığı rolla bağlı fikirlər haçalanır. Elə etmək 
lazımdır ki, həm uşağın istəkləri və bacarıqları, 

həm də əmək bazarının mövcud durumu  
və digər reallıqlar nəzərə alınsın. 

Bəxtiyar Bəxtiyar 
AslanbəyliAslanbəyli

“SEÇIMI TAM OLARAQ UŞAĞIN ÖHDƏSINƏ DƏ BURAXMAQ OLMAZ” 
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POS-terminalları POS-terminalları 
AZALDANAZALDAN  
SƏBƏBLƏRSƏBƏBLƏR

Azərbaycanda POS-
terminalların sayında 

azalma müşahidə 
olunur. Nağdsız 

ödənişlərin artırılması 
üçün müvafiq 

addımların atıldığı 
bir vaxtda bu azalma 

müəyyən suallar 
doğurur. Ekspertlər 

bu azalmanı 
müxtəlif amillərlə 

əlaqələndirirlər.

EYNI OBYEKTDƏ 
BIR NEÇƏ 

POS-TERMINAL

İqtisadçı ekspert Günay 
Hüseynova bildirir ki, POS-
terminal bəzi sahibkarlara 
sərf etmədiyi üçün ondan 
istifadə etmirlər: “Düzdür, 
müəyyən sahibkarlar var 
ki, post-terminal istifadə 
etmir. Bəziləri yalandan 
müştəriyə deyir ki, aparat 
yoxdur və ya çalışmır. POS-
terminalların azalmasının əsas 
səbəblərindən biri də banklar 

tərəfindən 
müəyyən faizin 
tutulmasıdır. 
Sahibkar bir 

məhsulun 
üzərinə nə 
qədər pul 

qoya bilər 
ki, hələ 

bir 

banka da faiz ödəsin? Bundan 
əlavə, həmin vəsaitdən yeni 
məhsul da almalıdır. Digər 
tərəfdən, POS-terminalla olan 
ödənişlərdə sahibkar pulu 
həmin gün hesabdan çəkə 
bilmir. Bu da təbii ki, onlara 
sərf etmir. Digər tərəfdən, 
sahibkar nağd satış edir, 
alıcıya kassa çeki vermir, 
vergidən yayınır”.

G.Hüseynovanın 
fikrincə, sahibkarlara nağd 
ödənişdənsə, kartla ödəniş 
daha sərfəli edilməlidir: 
“Əslində bütün şərtlər sərfəli 
olsa, sahibkarlara da maraqlı 
olardı. Çünki obyektdə pulun 
saxlanması, daşınması və 
digər hallar çətindir. Misal 
üçün, Türkiyədə kartla ödəniş 
əksər mağazalarda nağd 
ödənişlərə nisbətən daha 

sərfəlidir. POS-terminalın 
olması pul vəsaitlərinin 
tədavülü, çəkilən xərcin 
azalmasına, bununla yanaşı, 
dövr surətinin artmasına 
səbəb olan faktorlardandır”.

Ekspert qeyd etdi ki, 
sahibkarlara müəyyən 
güzəştlər tətbiq edilməlidir: 
“Bəzən iqtisadçılar deyir 
ki, bu sahə artıq dövlətin 
nəzarətindən çıxsın, tamamilə 
özəlləşsin. Amma mütləq, 
cüzi də olsa, dövlət nəzarəti 
olmalıdır. Çünki dövlət 
büdcəsinin əsasını vergilər 
təşkil edir. Sahibkarın qazancı 
olmadıqdan sonra vergini nə 
ilə ödəməlidir? Dövlət əslində 
sahibkarın vergi verməsində 
maraqlı olmalıdır. Ona görə 
də bu sahəyə ciddi nəzarət 
lazımdır”. 

ZƏRIF SALMANLI
zarifsalmanli@kaspi.az
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BU SAHƏDƏ DÖVLƏT NƏZARƏTI OLMALIDIRBU SAHƏDƏ DÖVLƏT NƏZARƏTI OLMALIDIR

Son bir ayda Azərbaycanda POS-
terminalların sayı kəskin azalıb. 2023-cü 
ilin sentyabr ayının 1-nə Azərbaycanda 

quraşdırılmış POS-terminalların ümumi sayı 81 
219 ədəd təşkil edib. Mərkəzi Bank xəbər verir 
ki, bu göstəricinin həcmi ötən ayla müqayisədə 
2.2 faiz və ya 1861 ədəd azdır. Cari ilin sentyabr 
1-nə ölkədə mövcud olan POS-terminalların 
78 473 ədədi pərakəndə ticarət, iaşə və digər 
xidmət müəssisələrində quraşdırılıb. Bu 
da aylıq müqayisədə bu POS-terminalların 
sayında 2 121 ədəd və ya 2.6 faiz azalma 
deməkdir. Bəs görəsən rəqəmsallaşan dünyada, 
nağdsız ödənişlərin artması lazım olan bir 
zamanda POS-terminalların azalması nə ilə 
əlaqədardır?
AZALMA YAXŞI HAL DEYIL

İqtisadçı Eldəniz Əmirov düşünür ki, POS-
terminalları azaldan səbəblərdən biri rəqabət 
və paxıllığın olmasıdır: “Bunun səbəbi müəyyən 
subyektiv amillərlə əlaqəlidir. Azalmanın 
mənfi təsirləri çox böyükdür. Bir təsərrüfat 
subyekti görəndə ki, qonşusu və ya rəqibi POS-

terminallardan istifadə etmir, artıq 
o da istifadə etməyəcək. POS-
terminalların sayının azalması 
rəqəmsallaşma, nağdsız 

ödənişlər, iqtisadiyyatın 
şəffaflaşdırılması, 
ödənişlərin 

ağarması kimi 
prin-siplərə 

zidd gös-
təricidir”.

SENTYABR 

2023 

81 219 
ədəd

AVQUST

83 080
ədəd

Azalma 

POS-terminalların sayı 2.2 2.2 

Millət vəkili Azər Badamov isə 
fərqli düşünür. Onun fikrincə, 
artıq sahibkarlar obyektdə bir 
aparat saxlamaqla kifayətlənirlər: 
“Ticarət müəssisələrində və xidmət 
sahələrində POS- terminalların 
quraşdırılması şəffaflığın təmin 
olunmasına və vətəndaşların 
nağdsız ödəmələri rahat şəkildə 
həyata keçirməsinə imkan 
verir. Vaxtilə sayda baş verən 
artım obyektlərdə kütləvi POS-

terminalların quraşdırılması 
ilə bağlı olub. Bu gün demək 
olar ki, bütün obyektlər 
POS-terminallarla təchiz 
olunub. POS-terminalların 
azalmasında əsas səbəb 
isə ticarət obyektləri və 
xidmət sahələrində bir 

neçə terminal quraşdırılması 
ilə bağlıdır. Sahibkarlar POS-
terminalla əməliyyatlar aparmağa 
başlayandan sonra gördülər ki, 
eyni obyektdə bir neçə bankın 
POS-terminalının saxlanılması 
məntiqsizdir. Çünki bu, əlavə 
xərc deməkdir. Ona görə də 
sahibkarlar hər kassa aparatının 
yanında bir POS-terminal 
saxlamaqla kifayətlənirlər. Proses 
nəticəsində əvvəl alınmış bir çox 
POS-terminallar ixtisar edilir. 
Alıcıların ödəniş formasının seçimi 
azaddır. Nağdsız ödəniş etmək 
istəyən alıcıya POS-terminalın 
təqdim olunmaması 
qanun pozuntusudur. 
Əgər vətəndaşlar 
belə hallarla qarşı-
laşarsa, ilk növbədə 
müvafiq 
orqanın qay-
nar xəttinə 
müraciət 
etməli-
dirlər”. 

POS-terminalları POS-terminalları 
AZALDANAZALDAN  
SƏBƏBLƏRSƏBƏBLƏR



AAYDA-nın Mətbuat Xidmətinin 
rəhbəri Anar Nəcəfli isə bildirib ki, 
mütəmadi olaraq avtomobil yolları üzərində 
yerləşən bütün yol qurğularına baxış 
keçirilir: “Baxış keçirilən zaman hər hansı 
problem aşkarlanarsa, dərhal aidiyyəti üzrə 
məlumat verilir və həmin problemin aradan 
qaldırılması istiqamətində zəruri addımlar 
atılır. Təbii ki, heç kim təbii fəlakətdən 
sığortalanmayıb və bu səbəbdən avtomobil 
yollarında da hər hansı hadisə baş verə 
bilər. Xaçmaz rayonunda təbii fəlakət 
nəticəsində qeydə alınan körpü uçması da 
məhz buna misaldır. Həmin körpü işlək 
vəziyyətdə idi və istismar olunurdu. O 
körpüdə daha öncə hər hansı ciddi problem 
müşahidə edilməyib. Digər ərazilərdə, 
xüsusilə cənub bölgəsi üzrə körpülərin 
müəyyən hissələrinin, yanaşma yollarının 
yuyulması da qeydə alınıb. Təbii ki, bunlar 
gözlənilə bilən hallardır. Amma mütəmadi 
olaraq yollara və yol qurğularına daim 
nəzarət olunur”.

A.Nəcəfli onu da əlavə edib ki, söhbət 
AAYDA balansında olan yerli və respublika 
əhəmiyyətli avtomobil yolları üzərində 
yerləşən körpülərdən gedir. Hər hansı bir 
ərazidə kustar üsulla inşa edilən körpüdən 
yox: “Qurumun balansında olan körpülərin 

statistikasına nəzər salsaq, təbiət 
hadisələri nəticəsində dağılmış, uçmuş 
körpülərin sayı çox azdır. Bir neçə il 
öncə bənzər hadisə yanaşma yolunun 

yuyulması ilə əlaqədar Bakı-
Şamaxı-Yevlax magistral 

avtomobil yolu üzərində, 
Göyçay rayonu ərazisində 
qeydə alınmışdı. 
Sonuncu belə hadisə 
isə Xaçmaz rayonunda 
qeydə alındı”.

XAÇMAZ KÖRPÜSÜNDƏ 
DAHA ÖNCƏ PROBLEM
MÜŞAHIDƏ EDILMƏYIB

13PROBLEM

Ötən ay intensiv yağış, sel 
suları ilə müşahidə edilən 
kəskin hava şəraiti bir sıra 

ağır fəsadlara səbəb olub. İntensiv 
yağıntılar nəticəsində yaranmış 
güclü sel suları Xaçmaz rayonunda 
Qudyalçay üzərində yerləşən 
körpünün uçması ilə nəticələnib. 

Son bir neçə həftədə hava 
mülayim olsa da, bölgələrdə 
körpülərin vəziyyəti əhalini ciddi 
şəkildə narahat edir. Xaçmaz 
sakinlərindən daxil olan şikayətə 
görə, Xaspoladoba kəndində 
təxminən 15 il əvvəl inşa edilən 
körpü də artıq qəzalı vəziyyətdədir. 

Kənd 
sakinləri 
iddia 
edirlər ki, 
körpüdən 
ağırtonnajlı 
yük avtomobilləri 
keçdiyi üçün istismar 
müddəti başa çatmamış sıradan 
çıxıb: “Qudyalçay üzərində yerləşən 
körpünün uçması faciə idi. İkinci 
belə bir faciə hər an Xaspoladoba 
kəndindəki körpüdə də baş verə 
bilər. Sakinlər qorxaraq hərəkət 
edir. Müvafiq qurumlara müraciət 
etsək də, heç kim maraqlanmır. 
Qarşıdan qış gəlir, gərək bir 
hadisə olsun, sonra hamı gəlsin 
maraqlansın?”

Qəzalı 
vəziyyətdə 

olduğu üçün 
sakinlərin 

həyatını 
təhlükəyə atan 

belə körpülərdən biri 
də Astara rayonunun yeddi 

mindən çox əhalisinin gündəlik 
istifadə etdiyi Şiyəkəran kəndinin 
mərkəzində olan körpüdür. 
Sakinlər deyir ki, körpünün dayaq 
sütunları artıq çürüyüb: “Körpünün 
üzərindəki çatları görməmək 
mümkün deyil. Xaçmazda olduğu 
kimi, bir də sel gəlsə, bu körpüdə də 
faciə olacaq. İllərdir bələdiyyə, icra 
orqanlarına deyirik, ancaq nəticə 
yoxdur”.

Ümumiyyətlə, ölkə ərazisindəki 
körpülərin durumuna necə nəzarət edilir? 
Körpülər istismara verildikdən sonra 
onlara nəzarəti kim həyata keçirir? Nəzarət 
mexanizmi necədir, monitorinqlər hansı 
intervalla aparılır? 

Nəqliyyat məsələləri üzrə ekspert 
Rauf Ağamirzəyevin sözlərinə görə, 
Azərbaycanda yol infrastrukturunda inşa 
edilən qurğuların keyfiyyətində problem 
olmasa da, istismarında bəzi boşluqlar var. 
Bu hallar dünyanın fərqli nöqtələrində 
də müşahidə edilir: “Qlobal istiləşmə, 
iqlim dəyişikliyi süni qurğularda 
fəsadsız ötüşmür. Amma qabaqlayıcı 
tədbirlər görülməlidir. Məsələn, 
Türkiyədə sonuncu dəfə qeydə 
alınan genişmiqyaslı 
yeraltı təkanlardan sonra 
Azərbaycan Dəmir Yolları 
(ADY), Azərbaycan 
Avtomobil Yolları 
Dövlət Agentliyi 
(AAYDA) ölkənin yol 

infrastrukturunda mütəmadi monitorinq 
aparılması ilə bağlı məlumatlar paylaşırlar. 
Bunu daha intensiv şəkildə etmək lazımdır. 
Tək yol infrastrukturu deyil, bütün 
infrastrukturlar təftiş olunmalıdır. Çünki 
qəza qaçılmazdır, təbii hadisələr fonunda 
isə dəyişikliklər mütləq olur. Əsas məqsəd 
insan tələfatına yol verə biləcək halların 
qarşısını almaq məqsədilə qabaqlayıcı 
tədbirlərin zamanında görülməsidir. Artıq 
şimal və cənubda intensiv yağışlardan 

sonra iki körpünün dağılmasının şahidi 
olduq. Bundan öncəki illərdə belə 
hadisələr qeydə alınmamışdı. Ona 
görə də, aidiyyəti üzrə müvafiq 
qabaqlayıcı tədbirlərin görülməsini 
zəruri edən məqamlar müşahidə 

edildikdə dərhal tədbirlər 
görülməlidir”.

Ekspert onu da əlavə 
edib ki, heç bir ölkə 

təbiət hadisələri 
səbəbindən 
körpülərin uçması 

da daxil, bir çox başqa fəsadlardan 
sığortalanmayıb: “Amma qəzaların 
fəsadlarının aradan qaldırılması üçün 
müasir çıxış yolları mövcuddur. Müvəqqəti 
körpülər var. Hansı ki, onlar bir həftə və 
ya iki ay ərzində qurula bilir. Hökumət bu 
məqamı da nəzərdə tutmalıdır”.

2006-CI ILDƏN SONRA TIKILƏN 
KÖRPÜLƏRDƏ UÇMA QEYDƏ ALINMAYIB 

R.Ağazmirzəyevin sözlərinə görə, son 
17 ildə ölkə ərazisində körpü uçmasına 
dair məlumata çox nadir hallarda 
rast gəlinib: “Bu müddətdə bir-iki 
körpü uçmuş olar ki, onlar da ensiz 
yollardakı köhnə körpülər idi. Amma 
2006-cı ildən bu günədək tikilən 
körpülərdə uçma halı qeydə 
alınmayıb”.

AAYDA-nın rəsmi 
saytındakı məlumatlara görə, 
ölkədə ümumi avtomobil 
yollarındakı körpülərin 
sayı 1531-dir.

Sentyabrda 
havanın 

yağışlı keçməsi 
həm yerli, həm 

də respublika 
əhəmiyyətli 

yollarda 
körpülərin 
uçması ilə 

nəticələnib. 
Azərbaycanda 

hazırda 1531 
istifadə olunan 

körpü var. Bu 
hadisələrdən 

sonra 
“körpülər 
istismara 

verildikdən 
sonra nəzarəti 

kim həyata 
keçirir” sualı 
aktuallaşıb.

ÖNLƏYICI TƏDBIRLƏR GÖRÜLMƏLIDIR

Rauf Rauf 
AğamirzəyevAğamirzəyev

KÖNÜL CƏFƏRLI

Anar Anar 
NəcəfliNəcəfli
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ISTEHLAK14

Azərbaycanda yerli 
ayaqqabı istehsalı 

sahəsində ciddi 
azalma qeydə alınıb. 
Ekspertlər bildirirlər 

ki, bunun əsas səbəbi 
istehlakçıların daha 

çox xarici məhsullara 
üstünlük verməsi 

və onlayn ticarətin 
genişlənməsidir.

2022 1 mln. 405 min cüt

20235,6 min cüt 

2021

202250,8 min cüt 

2020

1 mln. 214 min cüt 

Ayaqqabı istehsalı
illər üzrə

yanvar-sentyabr ayları üzrə
Hazır məhsul ehtiyatı

Dövlət Statistika Komitəsinin 
hesabatına əsasən, 
Azərbaycanda ayaqqabı 

istehsalı 38 faiz azalıb.  Həmçinin 
istehsalla yanaşı hazır məhsul 
ehtiyatında da azalma müşahidə 
edilir. Belə ki, 1 sentyabr 2023-cü 
il tarixində hazır məhsul ehtiyatı 
5,6 min cüt olub. 2022-ci ilin eyni 
dövründə isə bu rəqəm 50,8 min 
cüt idi. Statistika rəqəmləri bunu 
deməyə əsas verir ki, hazır məhsul 
ehtiyatı 45,2 min cüt, 89 faiz, yəni 
9,1 dəfə azalıb. Bəs bu azalmaların 
səbəbi nədir?

AZALMA YOX, ƏKSINƏ, 
ARTIM VAR IDI

İqtisadçı Xalid Kərimli dedi 
ki, 2023-cü ilə qədər ayaqqabı 
istehsalımızda problem yox idi: 
“2019-2020-ci ildən etibarən 
Azərbaycanda istehsal olunan 
ayaqqabı sayında ciddi artım var 
idi. 2020-ci ildə 544 min 200 cüt 
ayaqqabı istehsal edilmişdisə, 
2021-ci ildə bu rəqəm 1 milyon 214 
min cüt olmuşdu. 2022-ci ildə isə 
1 milyon 405 min cüt idi. Azalma 
2023-cü ildən müşahidə edilir. 
İstehsalın üçdəbirindən çox azalması 
ciddi həyəcan təbili deməkdir”. 

X.Kərimlinin sözlərinə görə, 
ayaqqabı istehsalında xaricdən 
gətirilən materiallardan istifadə 
olunur: “Ayaqqabı istehsalında 
istifadə olunan dəri materiallarını 
özümüz istehsal etmirik, materiallar 
xaricdən gəlir. Bu sahədə də 

xaricdən asılılığımız 
var. Xaricdən idxal 
olunub ölkəmizdə 

emal edilir. 
Çünki nə dəri 

malları üçün yerli 
xammal, nə 

də ciddi 
sənaye 
sahəmiz 
yoxdur”.   

İqtisadçı Pərviz Heydərov 
da bildirdi ki, ayaqqabı 
istehsalının azalmasına təsir 
edən əsas faktorlar həm 
onlayn alış-verişdə, həm 
də yerli mağazalarımızda 
xarici məhsulların daha 
üstün tutulmasıdır: 
“Ayaqqabı istehsalının 
azalması, anbarlarda məhsul 
həcminin aşağı enməsi 
ucuz və keyfiyyətli xarici 
məhsulların ölkəmizə idxalı 
ilə əlaqədardır. Həmin 

məhsullar həm keyfiyyət 
baxımından, həm də qiymət 
nöqteyi-nəzərindən yerli 
məhsulları üstələyir”. 

P.Heydərovun fikrincə, 
əgər istehsalı artırmaq 
istəyiriksə, müəyyən işlər 
görməliyik: “Xarici məhsullar 
daxili bazarda yerli məhsul 
növlərini sıxışdırırsa, satışını 
məhdudlaşdırırsa, deməli 
bizim istehsalımız rəqabətdə 
onlara uduzur. Yerli istehsal 
rəqabət qabiliyyətli olmalı, 

yüksək rəqabətə davam 
gətirməlidir ki, xarici 
məhsulların daxili bazarda 
satışını məhdudlaşdıra 
bilək. Ona görə burada 
rəqabət məsələsinə ciddi 
diqqət yetirilməli, yüksək 
keyfiyyətli məhsul istehsalı 
təmin olunmalıdır. Həmçinin 
istehsalı yaxşılaşdırdıqdan 
sonra daxili bazardakı 
xarici məhsulları sıxışdırıb 
çıxarmalıyıq”. 

Ekspertin sözlərinə görə, 

ayaqqabı istehsalındakı 
statistik rəqəmlər azalan 
tendensiya üzrə gedəcək. 
Əgər istehsal olunan 
məhsulun satışı 
qənaətbəxş 
səviyyədə 
deyilsə, o 
istehsal, 
təbii ki, aşağı 
düşəcək. 

ZƏRIF SALMANLI
zarifsalmanli@kaspi.az

SEÇIMƏ ALICI ÖZÜ 
QƏRAR VERMƏLIDIR

Azalma
89 %

İqtisadçı bildirdi ki, 
xarici məhsullar bazarda 
yerli məhsulları sıxışdırır, 
lakin bunun qarşısını 
almaq mümkün deyil. 
Çünki o zaman rəqabətli 
bazar olmaz: “Ayaqqabı 
qiymətləri də, istehsal 
həcmləri də bazarda 
formalaşır. Azərbaycan 
əhalisinin də sayı artır. 
Bu da o deməkdir ki, alış 
həcmində ciddi dəyişiklik 
yoxdur. İstehsalın 
azalmasına səbəb yalnız 
idxalın yerli istehsalı 
sıxışdırması ola bilər. 
Yəni yerli məhsulların 
satışı azalıb deyə, 
istehsalı artırmayıblar. 
Lakin mağazalarımızda 
Türkiyədən, Çindən, 
Rusiyadan, Avropadan 
ayaqqabıların  mövcud 
olması heç də pis deyil, 
əksinə, rəqabətli bazardır. 
Xarici məhsulların 
gətirilməsinə maneə 
yoxdur. Digər ölkələr 
daha yaxşı dizaynda 
və şərtlərlə istehsal 
edirlər. Ona görə 
hansı ayaqqabını 
alması alıcıların 
öz seçimidir. Alıcı 
var ki, 1500 
manatlıq 
Fransanın, 
yaxud 

1000 manatlıq İtaliyanın 
ayaqqabısını geyinir. 100 
manatlıq yerli istehsalı 
geyinmək istəmirsə, heç 
kimi məcbur edə bilmərik”.

ONLAYN TICARƏT DƏ 
ISTEHSALA TƏSIR EDIR

X.Kərimlinin fikrincə, 
onlayn ticarət də 
istehsalın azalmasına 
səbəb ola bilər: “Son 
dönəmlərdə insanların 
onlayn alışlarının 
artması da istehsalın 
azalmasını gücləndirən 
səbəblərdəndir. Onlayn 
satış platformaları 
alıcıların seçim imkanlarını 
əlverişli edir. Lakin 
yerli istehsal üçün əlavə 
problemlər, çətinliklər 
yaradır. Onlar daha ucuz və 
rahat təklif irəli sürürlər və 
beləliklə də yerli istehsalı 
sıxışdırırlar”. 

İqtisadçı qeyd etdi ki, 
azalma ayaqqabı bazarımız 

üçün heç bir 
təhlükə ehtiva 
etmir. Amma 

sahibkarlara, 
həmin 

müəssisələrin 
iqtisadi 

göstərici-
lərinə 
təsir edə 
bilər. 

Pərviz Pərviz 
HeydərovHeydərov

Xalid Xalid 
KərimliKərimli

YERLI MƏHSULLAR ONLARA UDUZUR

544 min 200 cüt 

YERLI AYAQQABI ISTEHSALI YERLI AYAQQABI ISTEHSALI 
TƏHLUKƏDƏTƏHLUKƏDƏ
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Bilirik ki, bəzən insanlar saç 
tökülməsindən əziyyət 
çəkirlər. Bu isə xarici 

görünüşlə bağlı problemlərə 
səbəb olur. Son illər insanlar 
bu problemin həlli üçün saç 
transplantasiyasına müraciət 
edirlər. Buna saç əkimi də 
deyirlər. Saç əkimi ilk dəfə 
1930-cu ildə Yaponiyada, 
1950-ci illərdən isə artıq 
qərb ölkələrində aparılmağa 
başlayıb. Qadınlar və kişilər 
bu üsuldan geniş istifadə 
edirlər. Keçəlləşmə bir çox 
səbəblərdən, amma daha 
çox genetik faktorlardan 
qaynaqlanaraq baş verir. 
Xüsusən də kişilərdə müəyyən 
yaşdan sonra saç tökümü prosesi 
başlayır. Amma saç əkiminə 
müraciət üçün səbəb təkcə bu 
deyil. Müəyyən xəsarət, əməliyyat və 
yanıqlardan sonra da çapıq izləri qalır 
ki, həmin yerlərdə tüklərin kökü məhv 
olur. Bu hallarda da saç əkiminə müraciət 
edirlər. 

TÜKLƏR BAŞIN ARXA VƏ YAN 
TƏRƏFLƏRINDƏN GÖTÜRÜLÜR 

Saç əkimi - insanın başında, həmçinin 
də bığ, saqqal, qaş, bakenbard və kirpiyində 
tüklərin bərpasıdır. Bu cür əməliyyat 
ağrısız, fəsadsız, yerli anesteziya ilə və 
ambulator şəraitdə aparılır. Tüklər başın 
arxa və yan tərəflərindən xüsusi alət 
vasitəsilə götürülür. Dünya standartlarına 
əsasən, əkilən tükün 90%-i tutur. Yəni 
əkilən 10 tükdən ən azı 9-u kök atmalıdır. 
Eyni zamanda, əkilən tüklərin sıxlığı təbii 
tükün 70-80%-nə çatmalıdır. Nəzərə almaq 
lazımdır ki, insanın baş nahiyəsində 
hər bir kvadratsantimetrdə 300-ə 
yaxın tük var. Bunu da bilmək 
vacibdir ki, başqa adamın 
tüklərini orqanizm qəbul etmir. 
Əgər kifayət qədər donor tük 
olsa, onların əkilməyini bir 
neçə dəfə də həyata keçirmək 
olar. Əkilən folikullardan 
2-3 aydan sonra 
yeni tüklər çıxmağa 
başlayır. Saç əkiminin 
əsas nəticəsi real 
olaraq bir ildən sonra 
görünür. O vaxta 
qalan tüklər ömürlük 
olur.

Son illər insanlar bu problemin həlli üçün saç transplantasiyasına 
müraciət edirlər. 20-60 yaş arası bütün sağlam insanlar saç əkdirə 
bilərlər. Amma bunun üçün bəzi ön şərtlər də var. Həkimlər 
şəkər xəstələrinə və ürək xəstəliklərindən 
əziyyət çəkənlərə saç əkimini 

məsləhət görmürlər. 

XANIM AYDIN

Dünyada, əsasən, şəkərli diabet 
xəstələyindən əziyyət çəkənlərə saç 
əkimi etmək məsləhət görülmür. 
Bundan başqa ürək xəstəlikləri 
olan, həmçinin ürək əməliyyatı 
keçirmiş adamlara da bu proseduru 
etmək uyğun deyil. Ümumiyyətlə, 
prosedur təxminən 6-8 saat çəkir. 

Spirtli içki qəbul edən və siqaret 
çəkən adamlarda əməliyyat 
vaxtı qanaxmanın çox olması 

ehtimalı prosedurun 
vaxtının 9-10 saata qədər 
uzanmasına səbəb ola bilər. 
Tük əkilən nahiyənin ölçüsü 
də əməliyyatın vaxtına təsir 
edir. Ümumən götürsək, 
bütün bunlar bir gün vaxt 
alır. Sarıq səhəri gün 
açılır, saçlar klinikadaca 
yuyulur. Bundan sonra 
pasiyent heç bir ağrısız, 
narahatlıqsız gündəlik 
həyatına qayıda bilir. 

SAÇ TÖKÜLMƏSININ DƏRƏCƏSI 
NƏZƏRƏ ALINMALIDIR

Trixoloq Cəmilə Əsgərova deyir ki, saç 
əkiminə əvvəlcə göstəriş lazımdır: “Yəni 
saç əkiminə saçın tökülmə 
dərəcəsinə görə qərar verilə 
bilər. Birinci və ikinci 
dərəcəli tökümdə, 
əslində, əkim bir az 
tez hesab olunur. 
İkincidən üçüncüyə 
keçid dövründə və üç, 
dörd, beşinci dərəcələrdə 
saç əkimi edilə bilər. 
Yanmış dəri, çapıq üzərində, 
alın böyükdürsə, alnı kiçiltmək 
məqsədilə, saqqal və bığ 
nahiyələrində hər hansı bir 
patologiya ilə bağlı tük çıxmırsa, saç əkimi 
etmək mümkündür. 20-60 yaş arası bütün 
sağlam insanlar saç əkdirə bilərlər. Amma 
saçın tökülmə dərəcəsi altı-yeddidirsə, 
donor bölgə çox az və saç əkiləcək bölgə 
çox böyükdürsə, saç əkimi uğurlu alınmır”. Cəmilə 

Əsgərova 

ƏN YAXŞI SAÇ 
ƏKIMI ÜSULU

BU XƏSTƏLIYI OLANLARA SAÇ 
ƏKIMI MƏSLƏHƏT GÖRÜLMÜR

Həkim deyir ki, saç 
əkiminin iki üsulu var: 

“Saç əkimi tikişli və 
tikişsiz üsullarla həyata 

keçirilir. Birinci üsul, yəni 
saç folikullarının tək-tək donor 

bölgədən çıxarıb lazım olan 
yerə  köçürülüməsidir. İkinci 
üsulda isə donor bölgəsindən 

kiçik bir nahiyədən qraftlar - dəri 
loskutu çıxarılır və həmin nahiyəyə 

tikiş qoyulur. Sonra loskutdan qraftlar 
ayrılaraq dəriyə köçürülür. Bu üsul hazırda 
çox nadir hallarda istifadə olunur. Bundan 
ötrü xüsusi göstərişlər var. Son 15-20 ildə 

daha çox birinci üsula üstünlük verilir. 
Deyərdim ki, ən fəsadsız, problemsiz üsul 

məhz budur. Mən də pasiyentlərə bu üsulu 
məsləhət görürəm”. 

ƏKSƏR HALLARDA ƏKILƏN 
SAÇLAR TÖKÜLMÜR

“Əkilən saçlar bir qayda olaraq 
tökülmür”, - deyir Cəmilə xanım: “Sadəcə, 
əkim nahiyəsində pasiyentin tökülməyən 

saçlarında tökülmə davam edə bilər. 
Amma əkilən saçlar ömürlük 

qalacaq. Çünki donor 
üçün tüklər başın 

arxa nahiyəsindən 
götürülür və androgenlər 

həmin bölgəyə təsir 
etmədiyinə görə oradan 
çıxarılan saçlara da təsir 

etmir. Onlar daimi qalırlar”. 
Tökülmə mərhələsində 

əkilən saçlar əvvəlcə 
tökülür, iki-üç aydan sonra 

yenidən çıxır və ömürlük qalır. 
Yəni buna görə narahat olmağa dəyməz. 

Məlumat üçün qeyd edək ki, hazırda 
şəhərimizin bir çox klinikalarında saç 

əkimi proseduru həyata keçirilir. Metod 
fərqinə və əkiləcək saç nahiyəsinin 

böyüklüyünə görə qiymətlər təxminən 
1000-2000 manat arasında dəyişir. 
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“Nar” ötən həftə yenilənmiş brend 
konsepsiyasının ardınca yeni kampaniyanın 
başlandığını elan edir. Bu kampaniya üç 
reklam çarxı vasitəsilə müxtəlif çeşidli 
sərfəli məhsul və xidmətləri nümayiş 
etdirmək üçün nəzərdə tutulub.

Xatırladaq ki, brendin 
yeni yanaşmasının əsasında 
müştəriyönümlülük, sərfəlilik və əlçatanlıq 
prinsiplərini müştərilərə daha da yaxın 
etmək dayanır. 

Bundan əlavə, yeni brend 
konsepsiyasının sevincini abunəçiləri 
ilə bölüşmək üçün mobil operator yaxın 
günlərdə bir neçə müsabiqə keçirəcək. 
“Nar” abunəçiləri bu müsabiqələrdə 
PlayStation 5, Airpods, iPhone 14, Apple 
saatı, iPad AIR 5GB və Yandex stansiyası 
Max kimi möhtəşəm hədiyyələr qazanmaq 
şansı əldə edəcək. Yarışmadan vaxtında 
xəbərdar olmaq üçün sizi “Nar”ın sosial 
media səhifələrini izləməyə dəvət edirik. 

“Nar” hal-hazırda 2,2 
milyon abunəçiyə yüksək 
keyfiyyətli rabitə xidmətləri 
göstərməkdədir. “Nar” son 
4 ildə Müştəri Loyallığı 
İndeksinə görə ölkədə lider 
mobil operatordur. Mobil 
operator müştəriyönümlülük 
strategiyasına sadiq qalaraq 
sərfəli qiymət qarşılığında 
üstün xidmət təqdim edir. 
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YENILƏNMIŞ “NAR”I HISS ET VƏ HƏDIYYƏLƏR QAZAN!

Vüsal İsgəndərli Albaniyanın “Eqnatiya” klubunda 
ilk vaxtlar özündən söz etdirməyi bacarmasa da, 

getdikcə vəziyyəti dəyişə bilib. Artıq o, klubun əsas 
heyət oyunçusudur. Vüsal komandanın heyətində 
meydana çıxdığı doqquz matçda iki qol, bir assist 

etməyi bacarıb. Onun komandası isə hazırda 
Super Liqanın lideridir. “Eqnatiya”ya keçid 

Vüsal üçün başqa məqamla da əlamətdar olub. 
O, Konfrans Liqasında “Ararat”la oyun üçün 

Ermənistana səfər edib və İrəvanda meydana 
çıxıb. Bu, Vüsalın böyük diqqət görməsi ilə 
nəticələnib. Albaniyada isə o, “Vlajniya” ilə 

qarşılaşmada vurduğu qolu Kriştianu Ronaldu 
stilində qeyd etməklə gündəm olub.

STABIL ORTABABLAR
Türkiyədəki iki təmsilçimiz - Bəxtiyar 

Həsənalızadə və Coşqun Diniyevin çıxışı 
ortababdır. Bəxtiyar “Tuzlaspor”da 

dörd oyunda bir qol vurub və bu qələbə 
üçün həlledici olub. Coşqun isə bu 

mövsüm yeddi matçda forma geyinib. Elə 
də məhsuldar olmayan orta xətt 
oyunçusu üçün normal göstərici 

hesab etmək olar.
Niderland “Eyndhoven”ində 

çıxış edən Ozan Can Kökçünü 
də bu siyahıya əlavə etmək olar. 

O, komandasının əsas heyət 
oyunçusudur və bu mövsüm 

səkkiz matçda bir qol vurmağı 
bacarıb. Kökçü Niderland 

futboluna yaxşı bələddir. O, 
xüsusi bir şeylə yadda qalmasa 

da, çıxışı pis alınmır.

VÜSAL ISGƏNDƏRLI 
DƏ ÖZÜNƏ GƏLIR 

UYĞUNLAŞMAĞA ÇALIŞANLAR
Musa Qurbanlının İsveç “Yurqorden”ində 

işləri, əslində, pis getmir. O, 12 qarşılaşmada 
üç qol və bir assistlə yadda qalıb. Lakin 

görünən odur ki, gənc oyunçu hələ şimal 
ölkəsinin futboluna tam uyğunlaşa 

bilməyib. Musadan gözləntilər də 
böyükdür, onun potensialı da 

var. Bolqarıstan “Arda”sında 
çıxış edən müdafiəçi Cəlal 
Hüseynovun işlərinin pis getdiyini 

demək olmaz. İlk vaxtlar heyətə 
düşməyə çətinlik çəksə də, artıq 

kifayət qədər şans qazanır. O, 
ümumilikdə yeddi oyun 

keçirib və bir qol vurub. 
Renat Dadaşov 

isə Türkiyə Super 
Liqasına uyğunlaşmağa 
çalışır. O, İsveçrə 

“Qrashopper”indən 
“Hatayspor”a keçib. Yeni 
komandasında üç qarşılaşmada 

meydana çıxan forvard qol və məhsuldar 
ötürmə ilə yadda qala bilməyib. Lakin onun 
üçün uyğunlaşmaq ciddi problem olmamalıdır. 
Əvvəllər Almaniya, Portuqaliya, İngiltərə, 
İsveçrədə oynamış futbolçunun tezliklə 
Türkiyəyə uyğunlaşacağı gözlənilir.

GÖZLƏNTILƏRI QARŞILAMAYANLAR
Anton Krivotsyuk Cənubi Koreyanın 

“Daceon Hana Sitizen” klubunda bu mövsüm 
29 matçda bir qol, bir məhsuldar ötürmə ilə 
yadda qalıb. İlk baxışdan bir müdafiəçi üçün 
rəqəmlər kifayət qədər yaxşıdır. Lakin problem 
ondadır ki, milliləşdirilmiş ukraynalı futbolçu 
son zamanlar əsas heyətdə yerini itirməyə 
başlayıb. Şahruddin Məhəmmədəliyev 
yenicə keçdiyi “Adana Demirspor”da heyətə 
düşməkdə çətinlik çəkir. Onu da uyğunlaşmağa 
çalışanlar siyahısına əlavə etmək olardı, lakin 
qolkiper Super Liqada keçirdiyi bir matçda 
iki top buraxıb. Ancaq Şahruddinin vəziyyəti 
dəyişəcəyinə ümid böyükdür.

Son illərdə azərbaycanlı futbolçuların 
ölkə xaricinə yolu açılıb. Bəlkə 
heç vaxt hazırda olduğu qədər 

oyunçumuz legioner həyatı yaşamayıb. 
Onların necə çıxış etməsi, performans 
təhlilinin aparılması ölkə futbolunun 
mənzərəsini anlamaq üçün vacibdir. Çünki 
həmin oyunçular bir qayda olaraq milli 
komandalara dəvət alanlardır.

MAHIR BÜTÜN MATÇLARDA 
OYNAMAQ ŞANSI QAZANIR

Performansı daha çox diqqət çəkən 
Mahir Emrelidir. Bir müddət Türkiyə 
“Konyaspor”unda çıxış edən forvard bu yay 
yenidən Xorvatiyanın “Dinamo” (Zaqreb) 
klubuna qayıdıb. İndi o, Zaqreb klubunda 
əvvəlki dönəmlə müqayisədə daha yaxşı 
görünür. Mahir demək olar ki, bütün 
matçlarda oynamaq şansı qazanır. Hətta o, bir 
neçə görüşə start heyətdə başlayıb. 26 yaşlı ön 
xətt oyunçusunun statistikası da yaxşıdır. 13 
görüşdə meydanda olan futbolçu üç qol, dörd 
məhsuldar ötürmə ilə yadda qalıb. 

ŞEYDAYEVDƏN ALTI MATÇDA BIR QOL, 
ÜÇ MƏHSULDAR ÖTÜRMƏ

Ramil Şeydayev də bu yay transfer 
olunduğu Tailandın “Buriram 
Yunayted” klubunda mövsümə 
yaxşı başlayıb. O, tez bir zamanda 
komandasının aparıcı futbolçularından 
birinə çevrilib. Əlbəttə, 27 yaşlı 
oyunçunun Tailanda yollanması 
birmənalı qarşılanmadı. Xüsusən 
o, “Qarabağ”ın heyətində 
Azərbaycan Premyer Liqasının 
bombardiri olmuşkən. 
Lakin əslində Tailand 
çempionatı yüksək 
səviyyəli, “Buriram 
Yunayted” kifayət qədər 
güclüdür. Şeydayev bu 
mövsüm altı matçda 
bir qol, üç məhsuldar 
ötürmə ilə yadda 
qalıb. Mühitə tam 
uyğunlaşdıqdan 
sonra onun 
məhsuldarlığını 
artıracağı gözlənilir.

PISPIS

Performansı 
daha çox 
diqqət 
çəkən Mahir Emrelidir. 
Bir müddət Türkiyə 
“Konyaspor”unda çıxış 
edən forvard bu yay 
yenidən Xorvatiyanın 
“Dinamo” (Zaqreb) 
klubuna qayıdıb. İndi 
o, Zaqreb klubunda 
əvvəlki dönəmlə 
müqayisədə daha 
yaxşı görünür.
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